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رشد فروش کنسانتره 
نفلین سینیت کلیبر

مدیر مجتمع نفلین سینیت کلیبر اعلام کرد: 
میزان فروش کنسانتره این مجتمع طی ۹ ماهه 

امسال، ۱۱ درصد فروش داشت.
به گزارش ایمپاس��کو، علیرض��ا خوش مقام با 
بی��ان این مطلب گفت: مجتمع نفلین س��ینیت 
کلیب��ر از ابتدای فروردین تا پای��ان آذر، ۵۶۰۰ 
تن کنسانتره نفلین سینیت درجه یک به فروش 
رس��اند. این رقم در مدت مش��ابه سال گذشته، 

حدود ۵ هزار تن بود.
وی افزود: درصدد هس��تیم برنامه تدوین شده 
ب��رای تولید و ف��روش را تا پایان امس��ال عملی 

کنیم.
مدیر مجتم��ع نفلین س��ینیت کلیبر تصریح 
ک��رد: با اس��تفاده از ت��وان بخ��ش خصوصی از 
مه��ر ۹۶ تاکن��ون، با تلاش های ص��ورت گرفته 
توس��ط تی��م راهب��ری، تغیی��رات مثبت��ی در 
واح��د تولی��د و بازاریاب��ی انجام ش��ده و اکنون 
 ش��اهد افزای��ش رون��ق تولید در س��طح منطقه

 هستیم.
خ��وش مقام درب��اره وضعیت پیش��رفت طرح 
جدی��د واح��د ۴۰ هزارتنی نفلین س��ینیت این 
مجتم��ع، اظهارک��رد: بخش زی��ادی از اقدامات 
زیربنایی به اتمام رس��یده و نخس��تین محموله 
تجهی��زات نیز در محل مجتمع مس��تقر ش��ده 
اس��ت و امیدواریم طرح ف��وق در موعد مقرر به 

بهره برداری برسد.
وی ادامه داد: طرح یاد ش��ده، توس��ط بخش 
خصوص��ی در حال انجام ب��وده و مکانیزم آن به 

روش ترَ است.
بنا ب��ه این گزارش، محص��ول این مجتمع در 
صنایع کاشی، س��رامیک، چینی، شیشه، رنگ و 

پلاستیک کاربرد دارد.
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تشکیل شورای ایمنی معادن برای نخستین بار در ایمیدرو 
غریب پور در سومین همایشHSEE  مطرح کرد

 گروه معدن: 
رئی��س هی��ات عام��ل ایمی��درو از افزایش ۵ 
میلیون س��اعت فعالیت در بخش معدن و صنایع 
معدنی در ش��رایط کنونی اقتصادی کش��ور خبر 
داد. وی تاکیدکرد: چنین امری در راستای رونق 
تولید و کاهش اثرات تحریم، با استراتژی های این 

سازمان طراحی و عملیاتی شده است. 
به گ��زارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدن��ی ایران، خداداد 
غریب پور در س��ومین همایش ایمنی، بهداش��ت، 
محیط زیس��ت و ان��رژی )HSEE( ایمی��درو ب��ا 
بیان این مطلب و ضمن تس��لیت شهادت سپهبد 
سردار قاس��م س��لیمانی و تبریک به مردم ایران 
بابت اس��تقبال ماندگار از تش��ییع پیکر س��ردار 
سلیمانی گفت: در سال جاری، میزان ساعات کار 
و فعالیت بخش معدن و صنایع معدنی، از ۲۷ به 
۳۵ میلیون ساعت رسید که حاکی از حجم بالای 

کار تعریف شده در این حوزه است. 
انتخ�اب  � در  ایمن�ی  پیوس�ت  ن�گاه 

پیمانکار 
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اش��اره به تشکیل 
ش��ورای ایمنی معادن برای نخستین بار در سال 
۹۸، تصریح کرد: یکی از مسائل اساسی و ضروری 
بخش مع��دن و صنایع معدن��ی، موضوع ایمنی، 
بهداش��ت، محیط زیست و انرژی )HSEE( است 
ک��ه کم توجهی به آن می تواند زیانبار باش��د. وی 
افزود: با ش��ورای تشکیل شده، موضوع ایمنی در 
معادن واگذار شده، با نگاه حاکمیتی خواهد بود. 
غریب پور با بیان اینکه امس��ال برای نخستین 
بار در منطقه س��نگان، نگاه پیوست ایمنی را در 
انتخاب پیمانکار اس��تخراج الزامی کردیم، گفت: 
بر این اس��اس، پیمانکار منطقه س��نگان، از روز 
نخس��ت، موظف ب��ه رعایت موض��وع HSE در 
حوزه های س��خت افزاری و نرم افزاری استخراج و 

تولید است. 
وی ادامه داد: این اق��دام در همه مناقصه های 
آین��ده مورد توج��ه قرار خواهد گرف��ت و هنگام 
انتخ��اب پیمانکار، پیش از توجه به موضوع مالی، 
ش��اخص های ایمنی و زیست محیطی مورد نظر 

ایمیدرو بررسی خواهد شد. 

رئی��س هی��ات عامل ایمی��درو با بی��ان اینکه 
ایمنی بای��د به عنوان زنجیره از ابت��دا تا انتها در 
هم��ه حوزه ها م��ورد توجه ق��رار گی��رد، گفت: 
تلاش م��ا، توجه ویژه به حوزه س��لامتی، امنیت 
و محیط زیس��ت در بخش معدن و صنایع معدنی 
اس��ت و برنامه ه��ای مدونی برای ای��ن حوزه در 

ایمیدرو داریم. 
وی اف��زود: خوش��بختانه ایمی��درو در زمین��ه 
ایمنی، مش��کل تامین مالی و بودجه ای ندارد. در 
این زمینه، قانون و س��اختار ه��م داریم. به گفته 
وی، در س��ال ج��اری گام مهم��ی ب��رای تامین 

تجهی��زات ایمن��ی ش��امل آمبولانس، ماش��ین 
آتش نشانی، دستگاه شبیه ساز دامپتراک و وسایل 

ایمنی برداشته شد.
غریب پ��ور با بی��ان اینکه متاس��فانه واحدهای 
واحده��ای  در   HSEE و  آم��وزش  و  تحقی��ق 
تولی��دی، کمت��ر م��ورد توج��ه ق��رار می گیرد، 
اظهارک��رد: در ن��گاه اقتصاد خرد، س��ود بنگاه و 
بالارفتن ارزش ش��رکت ها مدنظر اس��ت و کمتر 
موضوع ایمنی مورد توجه اس��ت. به همین دلیل 

در برخی شرکت ها، حادثه ایجاد می شود.
وی افزود: خوشبختانه ایمیدرو به این حوزه ها 

 HSEE توج��ه ک��رده و در ممیزی واحده��ای
امس��ال در بخ��ش امتی��ازات، ۲۰ درصد رش��د 
داشتیم. همچنین در این حوزه، ۴ میلیارد تومان 
پژوهش انج��ام داده و در بخ��ش آموزش، ۱۰۰ 

درصد رشد داشته ایم. 
�  HSEE برنامه های مدون برای

رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به اقدام های 
انجام ش��ده در بخش اکتشاف گفت: در سال ۹۷ 
و۹۸، ۴۰۰ هزار کیلومترمربع اکتش��اف به ۲۵۰ 
هزار کیلومترمربعی اکتشاف سال های قبل اضافه 
شده اس��ت. علاوه بر این اعتبار بخش زیربنا نیز 

امسال ۴ برابر شد. 
وی ادام��ه داد: تلاش ما این اس��ت که در کنار 
سرعت افزایش تولید و صادرات، روند حوادث نیز 
کاهش یابد و ما باید مفتخر باش��یم که این روند 

سال به سال نزولی می شود. 
 ،HSEE غریب پور ب��ا بیان اینکه ارتقای حوزه
نیازمند عزم مدیران ارش��د شرکت هاست، گفت: 

ما با انس��ان و محیط س��روکار داری��م و باید به 
فکر س��لامت انس��ان ها و محیط باشیم؛ از این رو 
ضروری اس��ت که شرکت های معدنی این مهم را 
با بخش��نامه  های به روز شده، بیش از پیش مورد 

توجه قرار دهند. 
وی ادام��ه داد: س��رمایه ها و منابع انس��انی به 
ارتقای ش��غلی و پرداخت پاداش و کارانه محدود 
نمی ش��ود، بلکه س��لامت کارکنان از هر موردی 
مهم تر است و منبعی برای رشد و ارتقای شرکت 
 HSEE به شمار می رود و مدیرانی که به موضوع

توجه کنند، از سوی ایمیدرو تشویق می شوند. 
رئی��س هی��ات عام��ل ایمی��درو ب��ه اهمیت 
واحدهای HSEE اشاره و خاطرنشان کرد: اینکه 
مدی��ر یک واحد تخصصی از اف��راد غیرتخصصی 
انتخاب ش��ود، قابل پذیرش نیس��ت. متاس��فانه 
برخی مدیران به دلیل ناآشنایی، برخورد مناسبی 
با مدیران س��ختگیر واحدهای HSEE ندارند اما 
در این ش��رایط تنها نبای��د به تقصیر فکر کنیم و 

باید قصور را هم در نظر بگیریم. 
وی ادام��ه داد: اهمی��ت واح��د HSEE ت��ا 
آنجاس��ت که ش��روع و پایان کار ش��رکت باید با 
اجازه این واحد باش��د. زمانی که بتوانیم مس��ائل 
ایمنی، بهداش��ت و محیط زیست را در کنار تولید 
رعایت کنیم و حادثه ای نداش��ته باشیم، تولیدی 

مطلوب خواهیم داشت. 
انجام ش��ده  اقدام های توس��عه ای  غریب پور به 
اش��اره کرد و گف��ت: تفاهمنامه های انجام ش��ده 
با وزارت راه و شهرس��ازی طی امس��ال، به اندازه 
۲۰ سال گذشته بوده اس��ت. رئیس هیات عامل 
ایمیدرو ادمه داد: ط��رح انتقال آب دریای عمان 
به صنایع معدنی اس��تان های شرقی با ۲۰ درصد 
اعتبار س��رمایه گذاران س��نگان و همچنین طرح 
انتقال آب از خلیج ف��ارس به منطقه ویژه صنایع 
انرژی بر لامرد با تضمین خرید ایمیدرو، بخش��ی 

از اقدام های این سازمان در حوزه انرژی است.
فاض��لاب  تصفیه خان��ه  س��اخت  اف��زود:  وی 
بندرعباس ازس��وی بخش خصوصی برای صنایع 
منطق��ه وی��ژه خلیج ف��ارس و در نتیج��ه، پایان 
رهاس��ازی فاضلاب به خلیج فارس برای همیشه، 

از دیگر اقدام های ایمیدرو در این حوزه است. 

تلاش ایمیدرو  توجه ویژه به حوزه سلامتی، امنیت و 
محیط زیست در بخش معدن و صنایع معدنی است و 

 برنامه های مدونی برای این حوزه در ایمیدرو 
داریم

آیین بزرگداشت شهید سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی برگزار شد
آیین بزرگداش��ت شهید سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی و همرزمانش عصرگاه ۱۵ دی ماه ۹۸ با 

حضور کارکنان گروه فولاد خوزستان در حسینیه سیدالشهدا )ع( برگزار شد.
حجت الاسلام بهاءالدینی در سخنان خود اظهار داشت: سردار سلیمانی شخصیت چندبعُدی داشت 
و ما شخصی را از دست دادیم که به تعبیری به پیروی از مولای متقیان علی)ع( ابوالعجایب بود؛ این 

مرد یک مومن حقیقی بود.
وی با اشاره به حدیثی از امیرالمومنین)ع( گفت: انسان مومن، همانند نخل پرثمر، تمام وجود او پر 

از فایده است. شخصی که وجودش با برکت باشد، شهادتش نیز پر برکت خواهد بود.
حجت الاسلام بهاءالدینی درباره زمان شهادت سپهبد سلیمانی و یارانش گفت: سردار و همرزمانش 
 در س��حرگاه جمع��ه، س��الروز واقعه موته و ش��هادت جعفر ب��ن ابی طالب )جعفر طیار( به ش��هادت 

رسیدند.
وی با اش��اره به آیه  ش��ریفه  یکصد و یازده سوره توبه خاطرنش��ان کرد: خداوند خریدار جان و مال 

مومنان است و در ازای آن بهشت را به آنها می بخشد. 

مس��ئول ایثارگران فولاد خوزس��تان با اشاره به تشییع بی س��ابقه  و باشکوه پیکر سردار سلیمانی از 
س��وی مردم خوزستان گفت: کارکنان فولاد خوزستان در کنار مردم غیور و شهیدپرور این استان در 
این آیین باش��کوه حضور چش��مگیری داشتند و بار دیگر ارادت خود را به رهبر معظم انقلاب و شهدا 

اثبات کردند.
این آیین با مداحی و ذکر سینه  زنی حبیب رعیت  پور و دمام زنی تنی چند از فرزندان کارکنان فولاد 

خوزستان به پایان رسید.

مدیرعامل فولاد هرمزگان:  دانش، شرط نخست بومی سازی در صنعت فولاد است

دومین جشنواره و نمایش��گاه ملی فولاد در حالی این هفته به 
ایستگاه برگزاری می رسد که استقبال شرکت های تامین کننده، 
دانش بنی��ان  و واحده��ای فولادی از آن خوب بوده اس��ت. فولاد 
هرمزگان نیز با ظرفیت اس��می ۱.۵ میلیون تن تختال)اسلب( و 
یک میلیون و ۶۵۰ هزار تن آهن اسفنجی و... در زمره شرکت های 
فولادی بزرگی اس��ت که در این جش��نواره مانند س��ال گذشته 
حض��ور فعالی دارد. فرزاد ارزان��ی، مدیرعامل فولاد هرمزگان در 

مقاله ای به بحث بومی سازی نگاه تازه ای دارد. 
استفاده حداکثری از دانش و فناوری  �

تعریف های متعددی برای بومی سازی آورده شده، یکی از آنها 
که می تواند در صنعت فولاد کاربردی تر باش��د این تعریف اس��ت 
که، بومی س��ازی فرآیندی اس��ت که امکان استفاده حداکثری از 
دانش و فناوری س��اخت قطع��ات و مواد را از طریق اس��تفاده از 

ظرفیت های داخل و خارج کشور فراهم می کند. 
ای��ران در میان۱۰کش��ور برتر تولیدکننده ف��ولاد قرار گرفته 
اس��ت و می توان��د بس��یاری از نیازهای خود را به وی��ژه در زمینه 
تامین م��واد اولیه و قطع��ات برطرف کند. اهمیت بومی س��ازی 
در صنعت فولاد کش��ورمان از آنجا بیش��تر مش��خص می ش��ود 
ک��ه در بخش هایی از زنجی��ره فولاد به ویژه قطع��ات، تجهیزات 
و ماش��ین آلات وابس��تگی هایی وجود دارد. از س��ویی با توجه به 
طراحی ها و برنامه ریزی های انجام ش��ده تا افق ۱۴۰۴، تولید ۵۵ 
میلیون تن فولاد در کشور هدف گذاری شده است و براساس آمار 
موج��ود، درحال حاض��ر به طور تقریب��ی ۳۵ میلیون تن ظرفیت 

نصب شده در کشور وجود دارد. 
همچنی��ن با توجه به اینکه تا س��ال ۱۴۰۴ حدود ۳۰ س��ال از 
عمر برخی فولادس��ازی های بزرگ کشور می گذرد، با فرسودگی 
اجتناب ناپذیر سیس��تم های فعلی استفاده از فناوری های جدید 
و  روزآمد را ضروری می کند. از آنجایی که آمارها نش��ان می دهد 
تا س��ال ۱۴۰۴ به راه ان��دازی حدود ۲۰ میلی��ون تن واحدهای 
تولی��د فولاد خ��ام نیاز داریم؛ در نتیجه کش��ور ب��ا حجم زیادی 
س��رمایه گذاری در بالادست و پایین دس��ت این واحدها روبه رو 
خواهد شد که ضروری است از هم اکنون برنامه ریزی لازم درباره 

چگونگی اجرای آنها انجام شود. 
پس از اعمال تحریم های ظالمان��ه علیه ایران، تامین قطعات، 
مواد و ارز مورد نیاز صنایع با دش��واری هایی روبه رو شده است،  اما 
با تکیه بر توان داخل و اس��تفاده از ظرفیت های داخلی و خارجی 
و ب��ا در نظر گرفتن اینکه در ش��رایط عادی به احتمال زیاد برخی 
س��رمایه گذاری ها ب��رای تولید داخل��ی به صرفه نباش��د،  اما در 
میان مدت س��بب افزایش توانایی کش��ور در زنجیره تولید فولاد 
می ش��ود و در قالب نوعی پدافند غیرعامل در راس��تای مدیریت 

استراتژیک کشور حرکت خواهد کرد. 
در کش��ور ما فعالیت های بس��یار گس��ترده  و ارزش��مندی در 
زمینه بومی س��ازی قطعات و تجهیزات م��ورد نیاز صنعت فولاد 
به عنوان یک صنعت مادر و اس��تراتژیک انجام شده که با توجه به 
تحریم های اعمال شده علیه ایران و دسترسی نه چندان مطلوب 
فولادس��ازان به قطع��ات و تجهیزات ش��رکت های خارجی، کار 

بسیار ارزشمندی اس��ت اما به تنهایی برای ایجاد توسعه و کسب 
دانش این صنعت کافی نیس��ت، زیرا در بومی س��ازی، ما قطعه را 
می س��ازیم اما همچنان برای دس��تیابی به دانش فناوری وابسته 

هستیم و باید آن را به اجبار خریداری کنیم. 
شاید س��خت ترین بخش بومی سازی در صنعت فولاد را بتوان 
کس��ب دانش و فناوری این صنعت دانست. حقیقت این است که 
بومی س��ازی در کنار دستیابی به دانش فولادسازی سبب توسعه 
پایدار صنعت فولاد می ش��ود. باید به دنبال حلقه گمشده تبدیل 
دانش به فناوری و س��پس تبدیل فناوری به صنعت بوده و س��عی 
بر نهادینه کردن آن داش��ته باش��یم. خوش��بختانه صنعت فولاد 
کش��ورمان در بخش کسب فناوری به موفقیت های خوبی دست 
یافته که نمونه آن واحد های احیای مس��تقیم موجود در کش��ور 
است که با اس��تفاده از توان شرکت های داخلی توانسته از طریق 

بومی سازی، دانش و فناوری فوق را به دست آورد. 
بومی کردن دان��ش و تبدیل آن به صنعت عملیاتی پیچیده به 
همکاری تنگاتنگ متخصصان و دانش��مندان داخلی و صاحبان 
صنعت نیاز دارد. بدیهی اس��ت در مس��یر کس��ب دانش، به یاری 
مدیران تصمیم ساز و تصمیم گیر نیاز است با قبول توانمندی های 
واقع��ی داخلی در حوزه های گوناگون، در ریس��ک های احتمالی 
متخصصان و دانش��مندان داخلی شریک ش��وند و  امکان توسعه 

توانمندی های داخلی را فراهم آورند. 
رویکرد بومی سازی در شرکت فولاد هرمزگان  �

بومی سازی در شرکت فولاد هرمزگان جزو اهداف استراتژیک 

این ش��رکت اس��ت و اقدام های موثری در این زمینه انجام ش��ده 
است. 

ش��رکت ف��ولاد هرمزگان ب��ا ایجاد ی��ک دپارتمان مس��تقل 
بومی س��ازی در ساختار رسمی خود، توجه به بومی سازی را بیش 
از پی��ش در برنامه های خود  قرار داده اس��ت. این بخش در قالب 
گروه ه��ای کاری، با گروه بهره ب��رداری و بخش خرید و تحقیق و 
توس��عه همکاری کرده و س��عی می کند با همکاری شرکت های 
دانش بنیان و صنایع داخلی کش��ور، نیازهای داخلی ش��رکت را 
برط��رف کند. در واقع وظیفه این بخش شناس��ایی مس��یرهای 
گوناگون برای تامین قطعات، تجهیزات و ماش��ین آلات وارداتی 

است تا بتوان در داخل کشور اقدام به تولید آن کرد. 
پروژه ه��ای مهمی در فولاد هرمزگان بومی س��ازی ش��ده که 

مهم ترین آنها عبارتند از 
• طراحی و ساخت نمونه آزمایشی آب شیرین کن دریا به روش 

جذبی با استفاده از انرژی خورشیدی؛ 
• طراحی و س��اخت ابزار لبه یاب هوش��مند مورد اس��تفاده در 

فرآیندهای فرزکاری و ماشین کاری؛ 
• س��گمنت ۱ و ۲ خط ریخته گری و س��گمنت تیپ ۶ تا ۸ خط 

ریخته گری؛
• بیرینگ گرافیتی مربوط به دریچه تخلیه مذاب کوره؛ 

• مبدل های حرارتی صفحه ای؛ 
• برخی از پمپ های سانتریفیوژ؛ 

• رآکتور اصل واحد SVC؛

• کوپلینگ ماشین پرس واحد بریکت سازی؛
• پروانه فن اصلی فن استک واحد احیاء مستقیم. 

برای دستیابی به دانش و فناوری فولاد در کنفرانس ریخته گری 
م��داوم ک��ه اواخ��ر آذر در بندرعباس ب��ا حضور اندیش��مندان، 
متخصصان، دانشگاهیان و صاحبان صنعت برگزار شد، شناسایی 
آخرین فناوری ها و دستاوردها در حوزه ریخته گری مداوم فولاد، 
شناس��ایی مش��کلات و نیازهای فناوری و بومی س��ازی قطعات، 
تجهیزات و مواد و شناسایی تمام متصدیان و متخصصان داخلی 
و خارجی در زمینه ریخته گری پیوسته و برنامه ریزی برای آینده 

هدف گذاری شده بود. 
این کنفران��س اقدامی هرچند کوچک اما مثبت در راس��تای 
کس��ب دان��ش در ح��وزه ریخته گ��ری اس��ت و در واق��ع ای��ن 
کنفرانس های فنی و علمی معمولا برای رسیدن به یک هدف آنی 
و س��ریع طراحی نمی ش��وند، بلکه در این فضا بیش از همه، بیان 
مش��کلات، بررسی نیازهای آتی، به اشتراک گذاشتن اطلاعات و 
دس��تاوردها و یادآوری کمبود های مورد نیاز توسعه پایدار فولاد 
کشور در دس��تور کار است که نتایج آن با گذشت زمان و به مرور 

مشاهده خواهد شد. 
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از تکثر نمایشگاه ها  اجتناب کنیم
در آستانه برگزاری دومین نمایشگاه معادن و صنایع فلزات غیرآهنی )اکتشاف، استخراج و فرآوری( مطرح شد: 

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو مطرح کرد: 

نام گذاری مجتمع فرهنگی 
و ورزشی یزد 

به نام سردار سلیمانی
مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
گفت: به پ��اس قدردانی از مقام والا و ش��امخ 
سردار سرافراز اسلام شهید حاج قاسم سلیمانی 
مجتم��ع بزرگ فرهنگی، ورزش��ی و رفاهی در 
حال س��اخت صنایع فولاد چادرملو در اردکان 

یزد به نام این شهید گرانقدر نام گذاری شد.
ب��ه گزارش روابط عمومی ش��رکت معدنی و 
صنعت��ی چادرملو محمود نوری��ان اعلام کرد: 
ای��ن کوچک ترین اقدامی اس��ت ک��ه ما برای 
پاسداش��ت یاد و نام آن سرباز جان برکف و به 
واقع ایثارگر وط��ن انجام داده ایم تا همواره در 
یاد و خاطره نسل کنونی و آینده میهن اسلامی 

باقی بماند.
گفتنی اس��ت، مجتمع فرهنگی، ورزش��ی و 
رفاه��ی صنایع فولاد چادرملو که با مش��ارکت 
ش��رکت های آهن و فولاد غدیر ایرانیان و ارفع 
س��ال گذش��ته کلنگ آن به زمین زده شد، با 
هدف توس��عه فراگیر و تقویت زیرساخت های 
فرهنگی و اجتماعی در کنار توسعه فعالیت های 

صنعتی در شهرستان اردکان احداث می شود.
این مجتمع در زمینی به وس��عت ۴۳ هکتار 
با زیربنای ۳۰ هزار مترمربع ساخته می شود و 
در طرح آن ساخت سالن چند منظوره ورزشی 
با گنجایش ۶ هزار نفر، اس��تخر سرپوشیده با 
امکانات جانبی، س��الن آمفی  تئات��ر با ظرفیت 
هزار نفر، سالن های پذیرایی با گنجایش بیش 
از هزار نفر و محوطه سازی و فضاهای تفریحی 

پیش بینی شده است.
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 منیر حضوری: 
 دومی��ن نمایش��گاه مع��ادن و صنای��ع فلزات 
غیرآهنی )اکتش��اف، استخراج و فرآوری( امسال 
از ۲۹ دی ت��ا اول بهمن در هتل المپیک تهران 

برگزار خواهد شد.
ب��ا  ب��ر فل��زات غیرآهن��ی  ای��ن نمایش��گاه 
موضوع هایی چون اکتش��اف، استخراج و فرآوری 
تاکید دارد. در این همایش سه روزه شاهد حضور 
مهمان های داخلی و خارجی خواهیم بود. اهداف 
و برنامه های این همایش چه در حوزه اکتش��اف 
و چه در حوزه های استخراج و فرآوری این است 
که حرف های جدیدی مطرح ش��ود. س��خنرانی ، 
کارگاه های تخصصی و آموزشی جزو برنامه های 

اصلی این همایش هستند. 
در این نمایش��گاه ب��ه تمام فل��زات غیرآهنی 
پرداخت��ه می ش��ود و تنها بر ی��ک عنصر خاص 
تاکید نمی ش��ود. طلا، مس، آلومینیوم و سرب و 
روی همه به یک اندازه مهم هستند. خواسته های 
فعالان این حوزه به گوش مس��ئولان می رسد تا 

اقتصاد در این صنایع به خوبی به گردش درآید.
حضور کمرنگ خارجی ها  �

محمد حس��ین پاش��اپور،  مدیرعامل ش��رکت 
معدن��ی ای��ران داش ک��ه در حوزه اس��تخراج و 
صادرات سنگ فعالیت می کند، به  روزگار معدن 
گفت: از آنجایی  که ش��رکت در نمایشگاه دارای 
فواید زیادی است، مجموعه ما در داخل و خارج 
از کش��ور در نمایش��گاه های معدنی حضور فعال 

دارد. 
نمایش��گاه  در  ش��رکت  مزای��ای  درب��اره  او 
غیرآهنی ها اظهار کرد: آشنایی مصرف کنندگان 
و تولیدکنن��دگان، تب��ادل اطلاع��ات و یافت��ن 
مش��تری ازجمله م��وارد مثبت ش��رکت در این 
نمایشگاه است. در واقع قابلیت های شرکت های 
معدن��ی باید در نمایش��گاه عرضه ش��ود. در این 
نمایشگاه هم توانمندی های بخش معدن کشور 
ارائه می شود؛ بنابراین بخش معدن با شرکت در 

نمایشگاه می تواند بیشترین بهره را ببرد. 
پاش��اپور ب��ا مقایس��ه نمایش��گاه های داخلی 
و خارج��ی بی��ان ک��رد: ش��رکت ما در بیش��تر 
نمایش��گاه های خارجی معدنی ش��رکت می کند 

و حض��ور فعال دارد. با ای��ن تجربه اگر بخواهیم 
نمایش��گاه های داخل را ب��ا رویدادهای خارجی 
مقایس��ه کنیم بای��د بگویی��م متاس��فانه  تعدد 
نمایش��گاه ها در ای��ران زیاد اس��ت. هر اس��تانی 
نمایش��گاه معدنی برگزار می کند، در صورتی  که 
این مهم باید منطقی باش��د تا هم بازدید کننده 
بتواند حضور داشته باشد و هم به کیفیت رویداد 
توجه ش��ود. این فعال معدنی ب��ا تاکید بر اینکه 
بای��د خارجی ها نی��ز در نمایش��گاه های داخلی 
حضور داشته باش��ند، گفت: متاس��فانه به دلیل 
تحریم ها ش��رکت های خارج��ی نمی توانند وارد 
کش��ور ش��وند، در نتیجه معدن��کاران و در کل 

اقتصاد ضرر زیادی از حضور نداش��تن خارجی ها 
می بینن��د.  او تاکید ک��رد: از پیامده��ای دیگر 
تحریم ها مشکلاتی اس��ت که در خرید و فروش 
ماش��ین آلات پیدا کرده ایم. با گذرنامه ایرانی در 
عمل هیچ اقدامی را نمی توان در خارج از کش��ور 
انج��ام داد، به ای��ن دلیل که حس��اب های ما را 
بسته اند. کشورهایی هم که دوست ایران هستند 
به طور مس��تقیم نمی توانند با ما همکاری کنند. 
فراموش نکنی��م که حضور نداش��تن خارجی ها 

نمایشگاه را به بن بست می کشاند. 
نمایشگاه، تجربه ای مفید �

نص��رت خوش نیاز پیرکوهی، فع��ال معدنی با 

مثب��ت ارزیابی ک��ردن برگزاری نمایش��گاه های 
تخصصی معدن به  روزگار معدن گفت: برگزاری 
چنین نمایش��گاه هایی برای معدن��کاران تجربه 
مفیدی است چراکه فعالان معدنی با روش کاری 
 مجموعه های مختلف آشنا می شوند و به تبادل نظر
 می پردازن��د.  او ادامه داد: از آنجایی  که فعالیت 
معدنی فرآیند خاص خ��ود را دارد و روش هایی 
که ما در کشور اس��تفاده می کنیم باید براساس 
اس��تانداردهای بین الملل��ی باش��د، ش��رکت در 
نمایش��گاه موجب می ش��ود با روش ه��ای نوین 
مجموعه ه��ای مختل��ف در بخش معدن آش��نا 
شویم. در واقع هر نمایشگاهی که برگزار می شود 
ب��ا حضور تولید کنندگان و ش��رکت هایی اس��ت 
که خدمات مفیدی درزمینه فرآوری، اس��تخراج 
و اکتش��اف ارائ��ه می دهند. خوش نی��از در ادامه 
با اش��اره به اهمیت آش��نایی با دانش و فناوری 
در مع��ادن مختل��ف کش��ور به اهمی��ت حضور 
خارجی ها اش��اره کرد و گفت: نمایشگاه، محلی 
برای برقراری آگاهی از تغییرات فناوری، دانش و 
روش های نوین است؛ بنابراین حضور خارجی ها 
در آن بس��یار مفید است، این در حالی است که 

متاس��فانه با توجه به تحریم ه��ا در عمل امکان 
آن فراهم نمی ش��ود. البته هرچند از کشورهایی 
مث��ل چین، ترکی��ه و جمه��وری آذربایجان در 
نمایش��گاه های معدنی کشور حاضر می شوند اما 
 آنها نسبت به کش��ورهای غربی فناوری چندانی
 ندارن��د.  او به طور خاص تاکی��د کرد: باتوجه به 
تجرب��ه ای ک��ه غربی ها در اس��تخراج، فرآوری و 
اکتش��اف دارند، حضورش��ان در نمایشگاه بسیار 
مفید است. ما می توانیم از دانش آنها بهره بگیریم 
و دست به تبادل نظر بزنیم. بسیار اتفاق افتاده که 
ما از دانش آنها کپی برداری کرده ایم، بهره خود را 
 گرفته ایم و بعد هم در همان مورد به مرحله تولید

 رسیده ایم.  
گفتنی اس��ت برگزارکننده اصلی این همایش 
ش��رکت رس��تاک پادویژن با هم��کاری انجمن 
کارفرمایان س��رب و روی ایران است اما سازمان 
توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمی��درو(، ش��رکت تهیه و تولید م��واد معدنی 
ای��ران، وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت، خانه 
معدن ایران و سازمان نظام مهندسی معدن ایران 

نیز جزو حامیان این همایش به شمار می آیند.

محمد حسین پاشاپور: متاسفانه  تعدد نمایشگاه ها در 
ایران زیاد است، به این صورت که هر استانی نمایشگاه 

معدنی برگزار می کند. در صورتی که این مهم باید 
منطقی باشد تا هم بازدید کننده بتواند حضور داشته 

باشد و هم به کیفیت آن رویداد توجه شود

ورزشگاه شهدای فولاد خوزستان یکی از بسترهای مهم اجتماعی و فرهنگی است
حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی مشاور رئیس قوه قضاییه 
در بازدید از ورزشگاه شهدای فولاد خوزستان، این دستاورد بزرگ را یکی 

از بسترهای مهم اجتماعی و فرهنگی دانست.
پورمحم��دی گفت: نگاه ب��ه ورزش با دید تربیت��ی، اخلاقی و اجتماعی 

همراه است.
وی اظهارکرد: الگوس��ازی شخصیت های ورزشی و ارزشی همچون شهدا 

برای جوانان مهم ترین قدم فرهنگ سازی است.
مش��اور رئیس قوه قضایی��ه افزود: ورزش میدان بزرگی اس��ت که با آن 
می ت��وان نوجوانان و جوانان را تربیت نمود؛ ب��ه آنان ادب و اخلاق، نظم و 

ترتیب و نظم جمعی را یاد داد.
پورمحمدی ادامه داد: مس��ابقات ورزش��ی مخاطبان بسیاری را به خود 
اختصاص می دهد. کافی اس��ت در چنین مس��ابقاتی، یک حرکت اخلاقی، 
انسانی و با شخصیت از یک ورزشکار، مربی، داور و کادر ورزشی دیده شود، 

آن حرکت تأثیر بسزایی بر مخاطبان خواهد گذاشت.
مش��اور رئیس ق��وه قضاییه در پایان س��خنان خود تاکید داش��ت: این 

ورزشگاه مدرن که به نام شهدای فولاد خوزستان مزین شده است در آینده 
بستر مناسبی برای رشد آینده سازان این استان شهیدپرور خواهد بود؛ این 
اقدام ش��رکت فولاد خوزستان برای س��اخت چنین ورزشگاهی نمونه بازر 

مسئولیت پذیری اجتماعی است.

پیام تسلیت مدیرعامل فولاد خوزستان 
به مناسبت شهادت سپهبد حاج قاسم سلیمانی و هم رزمانش

در پی شهادت سردار پرافتخار سپاه اسلام سپهبد 
ش�هید حاج قاسم سلیمانی و دیگر شهدای عزیز 
همراه ای��ن مجاهد فی س��بیل الله، مدیرعامل فولاد 

خوزستان پیامی صادر کرد.
بسمِ ربِ الشُهداءِ و صِدیقین

َ عَلیَهِ  مِ��نَ المُْؤْمِنِینَ رِجَ��الٌ صَدَقُوا مَا عَاهَ��دُوا اللهَّه
لوُا  فَمِنْهُ��م مَّهن قَضَی نحَْبَهُ وَ مِنْهُم مَّهن ینتَظِرُ وَ مَا بدََّه
تبَْدِی��لا؛ از مؤمنان مردانی هس��تند ک��ه به آنچه با 
خدا بر آن پیمان بس��تند ]و آن ثب��ات قدم و دفاع 
از ح��ق تا نثار جان ب��ود[ صادقانه وفا کردند، برخی 
از آنان پیمانش��ان را به انجام رس��اندند ]و به شرف 
ش��هادت نائل ش��دند[ و برخی از آنان ]شهادت را[ 
انتظار می برند و هیچ تغییر و تبدیلی ]در پیمانشان[ 

نداده اند.
ش��هادت جانسوز سردار رشید اسلام، سرباز ولایت 
و رهبری، س��پهبد ش��هید “حاج قاسم سلیمانی” 
فرمانده سپاه قدس ایران، همرزم شهیدش ابومهدی 
المهن��دس و جمعی از س��ربازان اس��لام در حمله 
تروریستی و ددمنش��انه نیروهای یاغی و تروریست 
امریکای جنایتکار را محضر آقا امام زمان)عج(، مقام 
معظم رهب��ری، خانواده های ش��هدای مدافع حرم، 
بیت ش��ریف ایشان و مسلمانان مظلوم ایران و عراق 

تسلیت و تعزیت عرض می نمایم.
س��ردار س��لیمانی انس��انی کامل، عارفی وارسته، 
فرماندهی ش��جاع، ش��ریف و متواضع بود که خواب 

و خوراک را از دش��منان اسلام و مسلمین ربوده بود 
و ب��رای یک مجاهد فی س��بیل الله این افتخار کمی 
نیس��ت. ایران و جهان اسلام و تمامی آزادی خواهان 
عالم هیچ گاه “سردار سلیمانی” را فراموش نخواهند 

کرد و به یقین راه پر افتخار او ادامه خواهد داشت.
دشمنان بدانند خون این شهید والامقام جوششی 
عظیم را در پی خواهد داشت. جنبشی که ان شاءالله 
ت��ا پیروزی کام��ل حق بر باط��ل از حرکت نخواهد 

ایستاد.
برای آن سردار سرفراز و اسطوره بی بدیل از درگاه 
خداوند منان همنشینی با سیدالشهدا )ع( و حشر با 

اولیای الهی مسئلت دارم.
علی محمدی

مدیرعامل فولاد خوزستان
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یادداشت

ویژه

 مواد اولیه، مشکلی 
در مسیر تولید

یکی از مش��کلات این روزهای تولیدکنندگان صنایع 
معدنی، تامین مواد اولیه اس��ت. از یک س��و قیمت  مواد 
اولیه تحت تاثیر نوس��ان های نرخ ارز و دلار نوس��ان پیدا 
ک��رده و روند صعودی به خود گرفته اس��ت و از س��وی 
دیگر، کمبود مواد اولیه دس��ت تولیدکنندگان را بس��ته 
اس��ت. برای نمونه، برخی برنج��کاران که مواد اولیه آنها 
روی و مس و ضایعات برنجی است در تامین مواد اولیه با 
مشکلاتی روبه رو هستند که اجازه نمی دهد این واحدها 
با تمام ظرفیت خود مش��غول به کار باشند. قراضه هایی 
که در صنایع کاربرد ندارند، بخش��ی از مواد اولیه صنعت 
تولید برنجی را تش��کیل می دهند و ای��ن روزها کمبود 
قراضه های برنجی، مشکلاتی را برای تولید برنج به وجود 
آورده است. مشکل دیگر، رکود بازار است، تقاضای بازار 
نس��بت به سال های گذشته در س��طح پایینی قرار دارد، 
از همین رو تولی��د برای تولیدکنندگان صرفه اقتصادی 
ن��دارد و به زحم��ت می توانند از پ��س هزینه های خود 
بر آیند. در کل رکودی که بر ش��رایط تولید کشور حاکم 
ش��ده بر صنایع معدنی و صنایع برنجی هم تاثیر گذاشته 
و بازار را با رکود همراه کرده اس��ت. به همین دلیل برخی 
واحده��ای تولیدی ب��ا نیمی و برخی حتی با یک س��وم 
ظرفیت خود مش��غول به کار هس��تند و بیشتر نیرو های 

خود را تعدیل کرده اند. 

جرثقیل سقفی ۳۰۰ تنی 
فولاد سازی با موفقیت وارد 
شرکت فولاد خوزستان شد

با تلاش و پش��تکار کارکن��ان واحدهای برنامه ریزی و 
پش��تیبانی خرید، خرید قطعات و تجهیزات و پروژه  های 
ف��ولاد س��ازی، قطع��ات جرثقی��ل س��قفی ۳۰۰ تنی 
وارد ش��رکت فولاد خوزستان ش��د. به گزارش خبرنگار 
روابط عمومی فولاد خوزس��تان، مین��ا اقتداریان مدیر 
برنامه ریزی و پش��تیبانی خرید این ش��رکت با اعلام این 
مطلب افزود: به منظور تحقق برنامه های افزایش ظرفیت 
تولید و با توجه به عمر بالای جرثقیل های سقفی موجود 
جهت حمل پاتیل مذاب، برنامه ساخت جرثقیل سقفی 
با ظرفیت ۳۰۰ تن با کلاس کاری بالا و همچنین توانایی 
کارکرد در دمای بالای محوطه فولاد سازی در دستور کار 
قرار گرفت. اقتداریان گفت: با عنایت به اینکه ساخت این 
نوع جرثقیل در داخل کش��ور صورت نمی گیرد، قرارداد 
ساخت به شرکت پیمانکار خارجی واگذار و نهایتا پس از 
طی فراز و نشیب های بسیار در تیرماه سال جاری، اتمام 
فرآیند س��اخت و آمادگی جه��ت بارگیری این جرثقیل 
به ش��رکت فولاد خوزستان اعلام شد. وی افزود: قرارداد 
حمل این جرثقیل به صورت FOB در بندر کش��ور مبدا 
منعقد ش��د که به معنای ل��زوم انجام بارگیری و حمل از 
سوی شرکت فولاد خوزس��تان بود. با اعلام این موضوع 
به واحد پش��تیبانی خرید، پیگیری جهت انعقاد قرارداد 
با شرکت های کش��تیرانی به منظور حمل این محموله 
فوق سنگین به کشور ایران آغاز شد. مدیر برنامه ریزی و 
پشتیبانی خرید با اشاره به شروع تحریم  های کشتیرانی 
از ۱۴ مرداد سال جاری گفت: امکان پذیر نبودن بارگیری 
پس از این تاریخ، کم تردد بودن بندر مبدا و انتخاب کشتی 
مناسب به دلیل حساسیت نوع کالا، انعقاد قرارداد حمل 
را با دش��واری های بسیاری مواجه کرد که نهایتا با تلاش 
مستمر کارکنان واحد پشتیبانی خرید، تنها ۳ روز پیش 
از ش��روع تحریم  های کشتیرانی، موفق به بارگیری کالا 
از کشور مبدا به مقصد بندر امام خمینی)ره( شدیم. وی 
در پایان اظهار کرد: کش��تی حامل این جرثقیل س��قفی 
در ش��هریور ۹۸ در بندر ام��ام خمینی )ره( پهلو گرفت و 
عملیات تخلیه و ترخیص آن نیز در حداقل زمان ممکن 
انجام شد. این جرثقیل سقفی به همراه قطعات متعلق به 
آن، با ۱۶۹۰ متر مکع��ب حجم و وزنی معادل ۴۵۷ تن، 

۱۷ دی ۹۸ وارد  شرکت فولاد خوزستان شد .

علیرضا سوهانی 
کارشناس مقاطع برنجی 

جش��نواره و نمایش��گاه ملی فولاد ۲۳ تا ۲۶ دی امسال در برج 
میلاد برگزار می شود تا تمام تامین کنندگان زنجیره فولاد گردهم 
آیند و نیازهای این زنجیره را تامین کنند. تولیدکنندگان نس��وز 
یک��ی از تامین کنندگان حیاتی حوزه فولاد به ش��مار می آیند که 

توانسته اند صنعت خود را به خوبی بومی سازی کنند. 
نتایج�جشنواره�را�مکتوب�کنیم���

س��یدعباس کلانت��ر، مدیرعام��ل و نایب 
رئی��س هی��ات مدیره گ��روه دانش بنیان 
پاترون در گفت وگو با روزگار معدن عنوان 
کرد: ش��رکت پات��رون، تولیدکننده مواد 
مصرفی نسوز در صنعت فولاد، از سال ۹۴ 
دانش بنیان شده است. محصولاتی که این 
شرکت در یک سال گذشته بومی سازی و راهی بازار کرده، شامل 
ملات های دریچه کش��ویی و پوش��ش الکترود گرافیتی به منظور 
کاهش مصرف الکترود گرافیتی است. هم اکنون نیز در حال تولید 
پودر گرانوله ریخته گری هس��تیم که ش��رکت های فولادی برای 
واردات آن با مش��کل روبه رو هستند و قصد داریم این محصول را 
به تولید انبوه برسانیم. کلانتر در ادامه خاطرنشان کرد: رسالت ما 

از ابتدا برمبنای حرکت دانش محورانه و نو آورانه بوده است. 
وی در پاسخ به این پرسش که برخی فولادسازان از نبود برخی 
نسوزها در کشور گلایه مند هستند، گفت: برخی از مواد اولیه مورد 
نیاز نسوزهای خاص با گریدهای اروپایی، وارداتی است که تاکنون 
نیز واردات آنها میسر بوده است و به  طور انگشت شمار مواد اولیه 
نسوزها وارد کشور می شود. البته هم مواد اولیه در کشور موجود 
است و هم نسوز ساخته می شود، اما ممکن است برخی شرکت ها 
به نسوزهای خاص نیاز داشته باشند که باید شرکت های داخلی 

به سمت تولید این محصولات پیش بروند. 
کلانتری ادامه داد: نمایش��گاه ملی فولاد فرصت مناسبی است 
تا ادعاهای مطرح ش��ده به اثبات برس��د. اگر تولیدکنندگان نسوز 
مدعی هستند ۹۰درصد نسوز داخل را تولید می کنند باید بر این 
ادعا صحه گذاری شود و اگر شرکت های فولادساز معتقدند که با 
کمبود نس��وز روبه رو هس��تند، این نمایشگاه می تواند در راستای 

رفع نیازهای آنها پیش برود. 
وی در پاس��خ به این پرسش که نمایش��گاه ملی فولاد ایران را 
چگونه ارزیابی می کنید، عنوان کرد: فلس��فه وجودی نمایشگاه، 

ایده و تفکر بس��یار خوبی اس��ت، اما پیرو اعلام نیاز شرکت ها در 
نمایش��گاه بومی سازی، باید پایگاه اطلاعاتی ازسوی برگزارکننده 
نمایشگاه که انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران است، ایجاد شود. 
مدیرعام��ل گ��روه دانش بنی��ان پاترون تصریح کرد:  از س��وی 
دیگر، میزان پیش��رفت هایی حاصل ش��ده از شرکت در نمایشگاه 
در قال��ب گزارش هایی مدون م��ورد پایش قرار گیرد. در حقیقت 
باید نیازهایی که عنوان و نیازهایی که برطرف ش��ده و به مرحله 
قرارداد و خرید رس��یده، به بهترین نحو ارائه ش��وند، زیرا نمایش 
دادن توانمندی ه��ا به تنهایی کافی نیس��ت، نتیجه این نمایش ها 
بهتر است که به طور مدون ارائه شود. نیازها از سوی فولادسازان 
و ادعاها ممکن است از سوی شرکت های تامین کننده بیان شود 
و اگر برطرف کردن این نیازها به طور عملیاتی انجام نش��ود، عمر 
ای��ن نمایش��گاه ها طولانی نخواه��د بود؛ از ای��ن رو بهره وری این 
 نمایش��گاه در صورت عملیاتی ش��دن اهداف آن، محقق خواهد 

شد. 
کلانت��ری تاکید کرد:  نمایش��گاه ملی فولاد، رویکرد ش��فاف و 
روش��نی دارد تا شرکت هایی که در تامین نیازهای زنجیره فولاد 
فعالیت دارند را شناسایی و به این زنجیره بشناساند. این رویکرد 
تخصصی می تواند بهره وری بالایی داش��ته باشد به این شرط که 

پس از برگزاری مورد پایش قرار گیرد. 

وی در پایان پیشنهاد کرد: نحوه پایش نمایشگاه و گزارش دهی 
نتایج آن بسیار مهم به شمار می رود، از همین رو باید داده های این 
نمایشگاه - نه صرف تفاهمنامه هایی که منعقد شده- جمع آوری 
ش��ود. قراردادهایی که عملیاتی شده و محصولی تولید تا مرحله 
ارزیابی مش��تری نیز پیش رفته اس��ت و در قالب گزارش هایی در 

ویژه نامه هایی چاپ شود. 
مدیرعام��ل گ��روه دانش بنی��ان پات��رون گف��ت: اگ��ر انجمن 
تولیدکنندگان فولاد گزارش های دقیق و درستی از دستاوردهای 
نمایش��گاه را در یک س��ال تدوی��ن کند و در قالب نش��ریه های 

تخصصی چاپ کند، بسیار اثرگذار خواهد بود. 
نسوز�صنعتی�بومی�شده���

آتش انتظامی، مدیرعامل شرکت دیرگداز 
آذر نیز در گفت وگو با روزگار معدن عنوان 
کرد: نمایشگاه ملی فولاد یک اقدام بسیار 
عالی در زنجیره فولاد اس��ت که می تواند 
ب��ه این زنجی��ره کمک کن��د، چراکه در 
زنجیره فولاد صنعتگران توانمندی وجود 
دارن��د که هنوز ناش��ناخته باقی مانده اند. این جش��نواره فرصت 

مناسبی برای شناسایی این توانمندی هاست. 
انتظامی در ادامه خاطرنشان کرد: صنعت نسوز که بیشتر مورد 

اس��تفاده فولادس��ازان قرار می گیرد، به  طور قابل توجهی توانسته 
قطعات مورد نیاز خود را بومی سازی کند. 

وی در ادام��ه یادآور ش��د: تحریم ها ش��رایطی را به وجود آورد 
که زمینه بومی س��ازی برای صنعت ف��ولاد و زنجیره آن به وجود 
آید. نمایش��گاه ملی فولاد این فرصت را غنیمت ش��مرده و مسیر 
بومی ش��دن را به درس��تی هدایت کرده است.  مدیرعامل شرکت 
دیرگداز آذر تصریح کرد: البته در صنعت نسوز برخی مواد به ناچار 
وارداتی هس��تند و آن را آماده مصرف برای فولادسازان می کنیم. 
این واردات مشکلی ایجاد نمی کند، زیرا سبب ایجاد ارزش افزوده 

و اشتغال می شود. 
انتظامی در ادامه تاکید کرد: بومی س��ازی به این معنی نیس��ت 
که حتما تمام مواد اولیه خود را در اختیار داشته باشیم. می تواند 
م��واد اولی��ه را وارد و آن را تبدی��ل به محصول ک��رد. برخی مواد 
اولیه نسوزها در ایران وجود ندارد یا دارای کیفیت بالایی نیست. 
برخی معادن این مواد اولیه مانند منیزیت در کش��ور وجود ندارد 
یا هنوز اکتش��اف نش��ده اس��ت. این در حالی است که واحدهای 
فولادی روز به روز در حال افزایش اس��ت و نیاز آنها به نس��وزها 

نیز افزایش می یابد. 
وی در پاسخ به این پرسش که مراحل فرآوری تولید نسوز بومی 
ش��ده، گفت: مراحل تولید نسوز در ایران یک فرآوری بومی  شده 

است. 
مدیرعام��ل ش��رکت دیرگ��داز آذر همچنین در پاس��خ به این 
پرس��ش که کیفیت تولیدات نس��وز داخلی مشابه خارجی است، 
گفت: نسوزها ایرانی به اندازه نسوزهای خارجی دارای کیفیت بالا 
هس��تند. برای نمونه، نسوزهای ایرانی مورد استفاده فولادسازان 

بزرگ مانند فولاد مبارکه، خوزستان و خراسان قرار می گیرد. 
انتظامی تاکید کرد: صنعت نسوز جزو صنایعی است که ازسوی 
بخش خصوصی رش��د کرده و بومی شده و به خوبی می تواند نیاز 
فولادس��ازان را تامین کند. صنعت نس��وز تا مرحله ایجاد فناوری 

رشد کرده است. 
وی ادام��ه داد: از س��وی دیگ��ر، م��ا همیش��ه در دس��ترس 
مصرف کنندگان خود هس��تیم؛ از این رو اگر هر اش��کال یا ایرادی 
وجود داش��ته باش��د به راحتی با ما در ارتباط هستند و می توانند 
درص��دد رف��ع اش��کالات م��ا برآیند و ای��ن یک��ی از مزیت های 

بومی سازی است. 

نسوز�ها�با�توان�بخش�خصوصی�بومی�شده�اند
حضور�دیرگداز�ها�در�جشنواره�ملی�فولاد

نمایشگاه ملی فولاد فرصتی برای تعامل
بزرگان�فولاد�گردهم�می�آیند

 سارا اصغری: 
جش��نواره و نمایش��گاه ملی فولاد که دومین 
دوره آن ۲۳ تا ۲۶ دی امس��ال در برج میلادی 
برگزار می شود، موهبتی است تا تامین کنندگان 
ارزش در زنجی��ره ف��ولاد را گرده��م آورد تا با 
اس��تفاده از ت��وان داخل این صنع��ت مادر را به 
س��مت بومی س��ازی ۱۰۰درص��دی رهنم��ون 
کند. ش��رکت کنندگان کوچ��ک و بزرگ در این 
جش��نواره و نمایش��گاه جانبی آن بر آن هستند 
ت��ا آخری��ن دس��تاوردهای خود را در راس��تای 

بومی سازی در زنجیره فولاد ارائه کنند. 
دستاوردهایی�برای�یک�جشنواره���

یارجانل��ی،  محمدمه��دی 
مدیرعامل وعضوهیات مدیره 
ورق  صنع��ت   ش��رکت 
آرین پاژ درباره جش��نواره و 
نمایش��گاه ملی ف��ولاد در 
گفت وگو ب��ا روزگار معدن 
عن��وان ک��رد: یک��ی از مهم تری��ن مزیت ه��ای 
جش��نواره و نمایش��گاه ملی فولاد این است که 
و  تامین کنن��دگان  ش��امل  تامی��ن  زنجی��ره 
مصرف کنن��دگان در این صنعت را به هم متصل 
کند، چراکه بسیاری از شرکت های واسط ممکن 
است نتوانند در بازار تعامل برقرار کنند یا برخی 
شرکت های دانش بنیان یا شرکت هایی که توان 
تبلیغ��ات پرطمطراق را ندارن��د و نام چندانی از 
آنها در بازار نیس��ت، شناس��ایی کرده و به بازار 
معرفی کنند. از سوی دیگر، برخی شرکت ها در 
زنجی��ره فولاد هس��تند که می توانن��د نیازهای 
خاص ش��رکت های فولاد را تامین کنند که این 
نمایشگاه بس��یار فرصت مناسبی برای آنهاست. 
البته ای��ن نیاز می تواند یک ایده ، خدمت تا یک 

تجربه فنی و... باشد. 
یارجانلی در ادامه تاکید کرد: پس نخس��تین 
دس��تاورد جشنواره و نمایش��گاه ملی فولاد این 
است که بخش های گوناگون را به یکدیگر متصل 
کند. دس��تاورد دیگر موجی اس��ت که در زمینه 
بومی سازی فولاد ایجاد می کند. در صنعت فولاد 
چندین سال اس��ت بر بومی شدن صنعت فولاد 
تاکید می شود، اما در زمینه های گوناگون مانند 
فناوری یا نظام توزیع فولاد همچنان نیازمند کار 
بیشتری هستیم و باید به دنبال راهکارهایی برای 
بومی کردن آنها باشیم که این جشنواره به نوبه 
خ��ود می تواند زمینه های مفیدی را برای رش��د 

فناوری ایجاد کند. 
وی همچنی��ن خاطرنش��ان ک��رد: البت��ه در 
نمایش��گاه باید از ظرفیت  دانشگاه بیشتر از این 
بهره گرفت، چراکه دانش��گاه ها بستری هستند 
ک��ه می توانند برای بومی س��ازی ثمربخش واقع 

شوند. 
مدیرعامل این شرکت فولادی در پاسخ به این 

پرس��ش که شرکت شما چه دستاوردهایی برای 
بومی ش��دن صنعت فولاد دارد، گفت: دستاورد 
ش��رکت ما در سال ۹۶ رقم خورد و از این سال 
موضوع بومی س��ازی را آغاز و بسیاری از قطعات 
و تجهیزات خود را بومی کرد. در این راس��تا نیز 
آزمایش��گاه و کارگاه ه��ای توانمن��دی داریم که 
قادر هستند مش��کلات ما را برطرف کنند و در 
عین حال به سایر شرکت ها نیز کمک و مشاوره 

بدهند. 
مدیرعام��ل ش��رکت صنعت ورق آرین پ��اژ در 
پاس��خ به این پرسش که چه پیش��نهادی برای 
بهتر شدن برگزاری جش��نواره و نمایشگاه ملی 
فولاد دارید، عن��وان کرد: جش��نواره اگر بتواند 
گروه ه��ای هدف را به درس��تی شناس��ایی کند 
و جامع��ه هدف خود را م��ورد آمایش قرار دهد 
و ش��رکت های صاحب ای��ده را گروه بندی کند 
ت��ا ش��رکت ها در تعامل با یکدیگر ق��رار گیرند، 
می تواند دس��تاوردهای بهتری داشته باشد. دوم 
اینکه نمایشگاه باید از ظرفیت دانشگاه بیشترین 
بهره را بگیرد. در نهای��ت موضوع به اینجا ختم 
 نش��ود و علم فولاد بومی ش��ده را به دانش��گاه ها

 ببرد.
یارجانل��ی در پایان یادآور ش��د: بای��د بتوان 

زنجیره فولاد را طراحی کرد و در زمینه فناوری 
بای��د بتوان از صفر تا ص��د آن را طراحی کرد و 
ساخت و در این راس��تا اگر بتوان دستاوردهای 
بومی س��ازی را صادر کرد، می توان بهترین بهره 

را گرفت. 
تمام�شرکت�ها�را�ببینیم���

محمدعل��ی دیبایی، مدیر 
بازاریابی شرکت  و  فروش 
گسترش فناوری خوارزمی 
جشنواره و نمایشگاه ملی 
فولاد نی��ز در گفت وگو با  
روزگار مع��دن اظهار کرد: 
صنعت فولاد به عنوان یک صنعت مادر در ایران 
توانس��ته زنجیره باارزش��ی را ایج��اد کند؛ این 
صنعت ج��زو صنایع قدیمی کش��ور اس��ت که 
توانسته خود را توسعه دهد. در حقیقت صنعت 
فولاد برخلاف صنای��ع دیگر مانند صنعت نفت، 
در دهه های گذش��ته توانس��ته ای��ن صنعت را 
بومی سازی کند. به همین دلیل بخش زیادی از 
زنجیره ارزش در داخل کشور ایجاد شده است؛ 
از ای��ن رو وج��ود جش��نواره ای ک��ه بتواند تمام 
بزرگان این زنجیره ارزش را در کنار یکدیگر قرار 
دهد، موهبتی اس��ت که از س��ال گذشته اتفاق 

افتاده اس��ت. دیبایی در ادامه خاطرنش��ان کرد: 
رویدادهای مش��ابه اگر در صنع��ت فولاد برگزار 
می ش��ود با دیدگاه ه��ای دیگری اس��ت اما این 
جشنواره و نمایش��گاه جانبی آن بر بومی سازی 
فولاد تاکید دارد.  وی با اش��اره حضور ش��رکت 
فناوری خوارزمی در نمایشگاه ملی فولاد عنوان 
کرد: ش��رکت فن��اوری خوارزمی از یک س��و به 
صنعت فولاد احس��اس دین می کند و از س��وی 
دیگر توانس��ته خدمات ارزنده ای را طی ۶ سال 

گذشته به این صنعت ارائه کند. 
مدیر ف��روش و بازاریابی ش��رکت گس��ترش 
فناوری خوارزم��ی در ادامه توضیح داد: بیش از 
۱۰ سال است شرکت فناوری خوارزمی فعالیت 
خ��ود را آغاز کرده و در زمینه فولاد دو محصول 
کاتالیس��ت های ریفرمینگ احیای مس��تقیم و 
کاتالیس��ت سولفورزدایی اکس��ید روی را تولید 

کرده است.
دیبایی ادامه داد: ش��رکت فن��اوری خوارزمی 
ه��م با حمایت بزرگان صنعت فولاد و هم تلاش 
خود این مجموعه، توانسته حدود۵۰درصد بازار 
کاتالیست واحدهای احیای مستقیم را در اختیار 
داش��ته باشد و بخش قابل توجهی از نیاز بازار به 

واردات را کاهش دهد. 
وی در پاسخ به این پرسش که چه پیشنهادی 
ب��رای بهتر ش��دن جش��نواره و نمایش��گاه ملی 
ف��ولاد دارید، گفت: هر اندازه ش��رکت کنندگان 
نمایش��گاه بیش��تر باش��د و بخش های گوناگون 
زنجیره فولاد را در بر بگیرد، نمایشگاه پربارتری 
خواهد بود و موهبت آن بیش��تر نمایان می شود. 
نمایش��گاه  برگزارکنن��دگان  به ط��ور معم��ول، 

بیش��تر به تولیدکنندگان اصل��ی و بزرگ فولاد 
اکتف��ا می کنن��د، ای��ن در حال��ی اس��ت که در 
کنار این تولیدکنن��دگان بزرگ، تولیدکنندگان 
جانبی و پایین دس��ت و کس��انی که م��واد اولیه 
 تولی��د می کنن��د نی��ز باید م��ورد توج��ه قرار 

گیرد. 
مدیر ف��روش و بازاریابی ش��رکت گس��ترش 
فن��اوری خوارزم��ی همچنین در پاس��خ به این 
پرس��ش که مهم ترین خلأهای بومی س��ازی در 
صنع��ت فولاد ب��ه چه بخش های��ی بازمی گردد، 
گفت: یکی از خلأهایی که در زمینه بومی سازی 
وج��ود دارد، باور و ایمان نداش��تن به محصول 
داخلی اس��ت. ممکن اس��ت قوانین و شعارهایی 
در زمین��ه اس��تفاده از محص��ول داخل��ی داده 
می ش��ود اما در نهایت مس��ئولان واحدهایی که 
خری��د برعهده آنهاس��ت، ممکن اس��ت کالای 
خارج��ی را بر کالای ایرانی ترجیح دهند. برخی 
واحدها ممکن اس��ت از خلأهای قانونی استفاده 
کنند و کالای وارداتی را جایگزین کالای داخلی 
کنند؛ بنابراین تا ح��د ممکن باید این خلأهای 
قانونی باید پوش��یده شود. از س��وی دیگر، باور 
اس��تفاده از کالای داخل��ی در می��ان مدی��ران 
م��ا باید افزای��ش پیدا کند که این جش��نواره و 
 نمایش��گاه ملی فولاد می تواند به این باور کمک

 کند. 
دیبای��ی در پاس��خ ب��ه ای��ن پرس��ش که در 
زمینه کاتالیس��ت واردات انجام می شود، گفت: 
کاتالیس��ت های م��ورد نی��از پتروش��یمی وارد 
می ش��ود اما در زمینه فولاد دیگر وارداتی انجام 

نمی شود. 

محمدعلی دیبایی: اتفاقی که بتواند تمام بزرگان زنجیره 
ارزش فولاد را در کنار یکدیگر قرار دهد، از سال 

گذشته با نخستین دوره جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد 
روی داد
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ماندگاری واحدهای فولادی در بهره وری است

یادداشت

هیجان های کاذب  بازار فولاد 

وقتی از نرخ جهانی میلگرد آجدار صحبت می شود، 
منظور نرخ صادراتی میلگرد آجدار کش��ور اس��ت که 
این روزها در بازار همس��ایگان ما بیش��تر از ۴۰۰ دلار/
تن مش��تری ن��دارد، یعنی حدود تن��ی ۳۰ تا ۴۰ دلار 
پایین تر از نرخ صادراتی میلگرد دریای س��یاه اس��ت. 
ب��ازار داخل��ی میلگرد آجدار در کش��ور ما مث��ل بازار 
ورق یا تیرآهن انحصاری نیس��ت که همانند آنها دچار 
قیمت های بالاتر از جهانی ش��ویم. البته این التهاب ها 
در هر صورت فروکش خواهد کرد. خرید ش��مش برای 
میلگ��رد ۴۹۰۰ تومانی، بالاتر از ۴۳۰۰ تا۴۴۰۰ تومان 
در بورس کالا توجیه منطقی ندارد؛ ش��مش حداکثر تا 
۴۲۵۰تومان به تازگی معامله ش��ده است. یعنی سقف 
نرخ رقابتی ش��مش بالات��ر از ۴۳۰۰ توم��ان هیجانی 
اس��ت؛ بنابراین به نرخ س��قف رقابتی شمش در بورس 
کالا نزدیک ش��ده ایم. شمش ۴۳۰۰تومانی با احتساب 
۹درصد مالیات ارزش افزوده ب��رای بازار داخلی حدود 
۴۷۰۰تومان تمام خواهد ش��د؛ برای تولیدکنندگانی 
که در کف نرخ ب��ازار داخلی فعالیت می کنند، ۶درصد 
بالات��ر از این نرخ ش��مش یعنی میلگ��رد آجدار حدود 
۵ه��زار تومانی با احتس��اب مالی��ات ارزش افزوده یک 
موفقیت بزرگ و رویایی در بازار داخلی اس��ت و تقریبا 
برابر با نرخ صادراتی آنها به کشورهای همسایه خواهد 
ب��ود. بنابراین به ش��دت توصیه می ش��ود  ک��ه مراقب 
هیجان های کاذب بازار باش��ید و نرخ حد آس��تانه بازار 
داخلی را همواره مدنظر فعالیت خود قرار دهید تا ضرر 
و زی��ان احتمالی در صورت فروکش کردن التهاب های 

بازار داخلی به حداقل ممکن کاهش پیدا کند. 

محمد اصفهانی- کارشناس بازار فولاد
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 سارا اصغری : 
صنع��ت فولاد ایران، جزو صنایعی اس��ت که در 
چند دهه گذش��ته توانس��ته به خوبی رش��د کند. 
هم اکن��ون نی��ز در زمین��ه تولید فولاد در س��طح 
منطقه جزو کش��ورهای رده نخس��ت ق��رار داریم، 
ام��ا این موض��وع که برای افزای��ش تولید و قدرت 
رقابت پذیری در کش��ورهای منطقه و جهان تا چه 
اندازه توانس��ته ایم میزان بهره وری خود را افزایش 

دهیم، جای پرسش دارد.  
به��ره وری مهم تری��ن عام��ل رقابت پذی��ری هر 
صنعتی اس��ت و برای ماندگاری یک واحد تولیدی 
حرف اول و آخ��ر را می زند. البته در صنعت فولاد 
عوامل متعددی در افزایش بهره وری دخالت دارند 
که کارشناسان گوناگون درباره تاثیرگذاری هر یک 

از این عوامل، عقاید مختلفی دارند. 
کاهش�مصرف�انرژی���

در س��اده ترین تعری��ف از بهره وری عنوان ش��ده 
اگر یک واحد س��ازمانی بتواند با ثابت نگه داشتن 
کیفیت، هزینه های خود را کاهش دهد، توانس��ته 

بهره وری ایجاد کند. 
مجتب��ی فردیار، مدیرعامل 
درباره  ای��ران  ف��ولادکاران 
افزایش میزان بهره  وری در 
گفت وگو ب��ا روزگار معدن 
عنوان ک��رد:  صنعت فولاد 
به ش��مار  صنایع��ی  ج��زو 
می رود که میزان بالای��ی انرژی گاز و برق مصرف 
می کن��د. علاوه بر این، م��واد مصرفی مانند کک و 
نس��وز نی��ز را در حد بالای��ی مورد اس��تفاده قرار 
می  دهد. از همین رو با کاهش مصرف انرژی و مواد 
مصرف��ی می توان میزان به��ره وری را افزایش داد. 
فردیار در ادامه خاطرنشان کرد:  این در حالی است 
ک��ه میزان مصرف ان��رژی در واحدهای فولادی ما 
براس��اس اس��تانداردهای جهان��ی نیس��ت و ب��ا 
اس��تانداردهای آن فاصل��ه دارد. بدون ش��ک اگر 
بتوانیم این فاصله را پر کنیم، میزان بهره وری را نیز 
می توانیم افزایش دهیم. بر این اس��اس واحدهای 
ف��ولاد باید میزان مصرف آب، برق و گاز خود را به 
حداقل برس��انند. البته ممکن است قیمت گاز در 
ایران ارزان تمام شود اما باید این موضوع را در نظر 
گرفت که محصولات ما به جهان صادر می شود؛ از 
این رو با کاهش میزان انرژی باید قیمت تمام ش��ده 

را نیز کاهش داد تا قدرت رقابت پذیری پیدا کنیم. 
وی در ادامه داد:  بروزرسانی فناوری نیز می تواند در 
میزان بهره وری موثر واقع ش��ود. هم اکنون بیشتر 

واحدهای ما تجهیزات چینی را به کار گرفته اند. 
مدیرعامل فولادکاران ایران در ادامه خاطرنشان 
ک��رد: یکی از موضوع های دیگر در زمینه بهره وری 
به روز کردن دانش فنی و آگاهی یافتن از دانش روز 
در جهان است که می توان میزان تولید را افزایش و 
از سوی دیگر، میزان مصرف انرژی را کاهش دهد. 
فردیار در پاس��خ به این پرسش که نقش نیروی 
انسانی را در میزان بهره وری موثر می دانید، عنوان 
کرد: نقش نیروی انس��انی در می��زان بهره وری به 
اندازه میزان مصرف انرژی نیست. وی همچنین به 
دوره زمانی تعمیرات نیز اشاره کرد و گفت:  موضوع 
دیگر آن اس��ت که در دوره های زمانی مشخص در 
واحده��ای تولیدی، تعمیراتی انجام می ش��ود، اگر 
این تعمیرات در دوره ه��ای زمانی کوتاه تری انجام 
شود، بدون شک میزان تولید افزایش خواهد یافت. 
به عنوان نمونه، اگر در سال به علت تعمیرات ۱۰۰ 
ساعت توقف تولید داش��ته باشیم باید بتوانیم این 

۱۰۰ س��اعت را به ۵۰ س��اعت برس��انیم تا سبب 
افزایش بهره وری برای واحد تولیدی شویم. 

از�انرژی�تا�نیروی�انسانی���
علیرض��ا زاهدی��ان، مدیرعام��ل ف��ولاد نی ریز در 
گفت وگ��و ب��ا روزگار مع��دن اظهار ک��رد: یکی از 
عواملی که نش��ان دهنده میزان به��ره وری در یک 
واحد فولادی اس��ت، میزان تولید برحسب تناژ در 

ساعت است که می تواند مبنای اصلی قرار گیرد. 
زاهدی��ان در ادام��ه با بیان 
اینکه عواملی که در میزان 
بهره وری تاثیرگذار هستند، 
گفت:  مصرف انرژی یکی از 
عواملی است که به شدت بر 
اثرگذار  به��ره وری  می��زان 
است. در واحدهای فولادسازی به میزان بالایی گاز، 
آب و ب��رق مورد اس��تفاده قرار می گی��رد که اگر 
مص��رف این م��وارد کاهش پی��دا کند ب��ر میزان 

بهره وری واحد موثر خواهد بود. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که در واحدهای 
فولادس��ازی چه نوع انرژی بیش��تر مورد استفاده 

ق��رار می گیرد، عن��وان کرد: این موضوع بس��تگی 
دارد ک��ه چ��ه واح��دی در زنجیره فولاد باش��د، 
زنجی��ره ف��ولاد از معدن ت��ا صنایع پایین دس��تی 
چ��ون ن��وردکاری را ش��امل می ش��ود؛ در برخی 
واحده��ا مانند احیای مس��تقیم مص��رف گاز و در 
بخش هایی چون فولادس��ازی مصرف برق بالاست. 
در کل صنعت فولاد نس��بت به سایر صنایع مشابه 
از ان��رژی بیش��تری اس��تفاده می کن��د؛ از این رو 
واحده��ا در بخش های گوناگ��ون باید این موضوع 
را هدف گذاری کنند ت��ا میزان مصرف انرژی خود 
را ب��ه حداقل ممک��ن برس��انند.  مدیرعامل فولاد 
نی ری��ز در ادامه به نقش نیروی انس��انی در میزان 
افزایش بهره وری اش��اره کرد و گفت: نقش نیروی 
انس��انی در میزان بهره وری بس��یار موثر است. اگر 
نیروی انس��انی آموزش دیده بوده و در زمینه کاری 
خود خلاقیت هایی داش��ته باشد در افزایش میزان 

بهره وری بسیار می تواند موثر باشد. 
نقش�کلیدی�نیروی�انسانی���

مدیرعامل فولاد آتیه خلیج فارس پیش از این در 
گفت وگو با روزگارمعدن ب��ا تاکید بر نقش نیروی 
انس��انی در میزان بهره وری عنوان کرد: در صنعت 
فولاد اگ��ر بخواهیم با جهان رقابت کنیم و در این 
صنعت باق��ی بمانیم، راهی ج��ز افزایش بهره وری 
نداریم، چراکه با افزایش بهره وری اس��ت که بهای 
تمام ش��ده را می توانیم کاه��ش دهیم تا کالای ما 
قدرت رقابت پذیری را در س��طح بین المللی داشته 
باشد؛ از این رو افزایش بهره وری باید در رویکردهای 

شاخص هر مدیریتی قرار گیرد. 
عزیز قنواتی ادامه داد: برای 
افزای��ش به��ره وری در گام 
نخس��ت باید نیروی انسانی 
ب��ه  و  داد  آم��وزش  را 
کردن  روزآمد  سمت و سوی 
البته  تجهیزات پیش رفت. 
در زمینه تجهیزات ممکن است با یک تغییر جزئی 
میزان بهره وری را افزایش داد تا نیاز به تغییر خط 
تولید نباش��د. در این راستا به اش��تراک گذاشتن 
اطلاع��ات و دان��ش فن��ی می تواند بس��یار مهم و 
تاثیرگذار باش��د، چراکه ممکن است روشی را یک 
فولادس��از به کار بگیرد اما ی��ک واحد دیگر از آن 
اطلاعی نداشته باشد که در صورت اطلاع رسانی به 
واحدها بیشتری کمک می شود. باید از سازمان ها و 

واحدهای بهره ور الگو گرفت. 
جایگاه�مدیریت�در�بهره�وری���

در برابر تمام عوامل یادش��ده و اثرگذاری آنها در 
میزان افزایش به��ره وری، برخی معتقدند مدیریت 
بیش��ترین اثرگذاری ب��ر میزان به��ره  وری را دارد. 
به عب��ارت دیگر، این صاحب نظ��ران معتقدند تمام 
عوامل بهره وری در صنعت ف��ولاد در زیرمجموعه 
مدیری��ت آن، که به ویژه ازس��وی بخش خصوصی 
اداره می ش��ود به ب��ار خواهد نشس��ت. در این  باره 
چن��دی پیش رئیس کمیس��یون مع��دن و صنایع 
معدن��ی ات��اق بازرگان��ی ای��ران در گفت وگ��و با 
روزگارمعدن عنوان کرد:  بخش خصوصی به خوبی 
می تواند میزان بهره وری را با استانداردهای جهانی 
تنظیم کند اما در مقابل بخش دولتی، این توانایی 
را ن��دارد؛ بنابراین یک��ی از اقدام هایی که می تواند 
سبب افزایش بهره وری شود، پیش رفتن به سمت 
خصوصی س��ازی است.  بهرام ش��کوری در ادامه با 
اش��اره به اینکه مشکل خصوصی س��ازی در کشور 
مربوط به مالکیت نیست، عنوان کرد: مشکل کشور 
در زمینه خصوصی س��ازی بیشتر از مدیریت ناشی 
می ش��ود. مجموعه ای که دولت مالک آن اس��ت و 
مدیری با افکار بخش خصوصی آن را اداره می کند، 

می تواند عالی اداره  شود. 
در مقاب��ل واحد هایی در بخش خصوصی بدتر از 
دولتی ها اداره می ش��وند.  وی در ادامه خاطرنشان 
کرد: در زمینه توانمندی ها نیز میزان بهره وری در 
بخش های دولتی و خصوصی ب��ا یکدیگر متفاوت 

است.
 برای نمونه، در زمینه تولید فولاد، متوسط تولید 
فولاد در جهان به ازای هر نفر هزار تن است. البته 
این آمار در کش��ورهای مختل��ف می تواند متفاوت 
باش��د و در کره جنوبی ۳ هزار و ۹۰۰ تن فولاد به 
ازای هر کارگر تولید می ش��ود.  رئیس کمیس��یون 
معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران افزود: در 
ایران متوس��ط تولید فولاد به ازای هر نفر ۵۵۰تن 
گزارش ش��ده، اما واحدهای��ی در بخش خصوصی 
داری��م که بیش از هزار تن ف��ولاد تولید می کنند؛ 
بنابرای��ن زمان��ی ک��ه مش��اهده می کنی��م بخش 
خصوص��ی توانای��ی بالایی در حد اس��تانداردهای 
جهانی دارد، باید با جدیت به سمت خصوصی سازی 
 پیش برویم و مدیریت را به بخش خصوصی واگذار 

کنیم. 

مجتبی فردیار: با کاهش مصرف انرژی و مواد مصرفی 
می توان میزان بهره وری در واحدهای فولادی را افزایش 

داد

همزمان�با�آغاز�سی�امین�سال�تشکیل�شرکت�های�آب�و�فاضلاب�کشور

افتتاح�نخستین�سایت�آموزشی�مهارت�های�فنی�و�تخصصی�آبفا�کشور�در�اصفهان
اولین دوره مسابقات کش��وری مهارت های فنی 
تخصص��ی ش��رکت های آب و فاض��لاب ب��ا حضور 
معاونین وزیر نیرو در امور آبفا، دبیرکل کمیس��یون 
ملی یونس��کو، مدیرعامل ش��رکت مهندسی آبفای 
کش��ور و مدیرعامل ش��رکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان و مس��ئولان اس��تانی رس��ما کار خود را با 
حضور ۷۰تیم و ۱۶۷ش��رکت کننده در دانش��کده 

صنعت آب و برق استان اصفهان آغاز کرد. 
مع��اون آب و آبفای وزیر نیرو در مراس��م افتتاح 
اولی��ن دوره مس��ابقات کش��وری مهارت های فنی 
تخصصی ش��رکت های آب و فاضلاب در دانش��گاه 
صنع��ت آب و ب��رق اصفهان، گفت: باع��ث افتخار 
اس��ت که سی امین سالگرد تشکیل شرکت های آب 
و فاضلاب را با این رویداد بزرگ جش��ن می گیریم. 
وی با اش��اره به بحث مهارت، گفت: مهارت فقط در 
کار خلاصه نمی شود، بلکه مهارت کلمه ای است که 
در صحبت های روزمره بس��یار استفاده می شود اما 
هیچ وقت به این مهم نپرداخته ایم که واقعا مهارت 

چیست؟
معاون وزیر نیرو با بیان اینکه قطعا مهارت دانش 
نیس��ت، تصریح کرد: اف��راد زیادی می بینیم که در 
ح��وزه دانش درجات بالایی دارن��د اما مهارت لازم 
را ندارند، چراکه مهارت به گرفتن مدرک تحصیلی 

نیست و با تمرین و تجربه به دست می آید.
تقی زاده خامس��ی با 
بی��ان اینکه رویدادی 
که امروز در اصفهان 
می ش��ود،  برگ��زار 
مه��ارت کار اس��ت، 
اف��زود: اگ��ر بتوانید 
مه��ارت در کار تیمی 
را به دس��ت آوری��د، 
تاثیر جدی در مهارت زندگی شما خواهد داشت. 

وی کنار گذاش��تن خودخواهی و گوش کردن به 
ح��رف همدیگر و توجه به رهبری تیم را در موضوع 
مه��ارت در هر نوع موثر دانس��ت و گف��ت: امروز و 
در جریان برگزاری این مسابقات، بخشی از مهارت 

زندگی را در مهارت کار کسب خواهید کرد. 
تق��ی زاده خامس��ی با یادآوری اینک��ه این اولین 
رویدادی اس��ت که در کش��ور برگزار می ش��ود اما 
اولین در جهان نیس��ت، تصریح کرد: اولین رویداد 
مهارت کار ۷۰ س��ال پیش با کار مشترک اسپانیا و 
پرتغال انجام ش��د و آخرین آن در روس��یه و بعدی 
هم در چین در ۲۰۲۱ برگزار خواهد ش��د. حتی در 
یک��ی از این رویدادهای جهانی هزار گروه ش��رکت 

کردن��د و با هم به رقاب��ت پرداختند. وی ادامه داد: 
اینکه ش��رکت آب و فاضلاب اصفه��ان این رویداد 
جهان��ی را دارد به صورت ملی برگزار می کند قطعا 
جای قدردانی دارد، اما نباید در این نقطه بایس��تیم 
و برای رویداد بعدی در ش��انگهای چین باید آماده 
شویم و یک رویداد جهانی برگزار کنیم. معاون آب 
و آبف��ای وزی��ر نیرو با تاکید بر ل��زوم برنامه ریزی و 
تشکیل گروه کاری برای عضویت در نهاد جهانی با 
ن��ام مهارت گفت: م��ا توانایی و ظرفیت عضویت در 

این نهاد جهانی را داریم.
مدیرعام�ل ش�رکت آب و فاضلاب اس�تان 

اصفهان:
ب�ا  تح�ول در ح�وزه آم�وزش همزم�ان 

سی سالگی صنعت آب و فاضلاب کشور
مدیرعامل ش��رکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
با اشاره به سی امین سالگرد تشکیل شرکت های آب 
و فاضلاب کش��ور و برگزاری اولین دوره مس��ابقات 
کش��وری مهارت های فنی تخصصی ش��رکت های 
آب و فاضلاب کش��ور، گفت: این اتفاق بزرگ نشان 
از بل��وغ، پیش��رفت و بالندگی نیروی انس��انی این 
صنعت و حرکت به سمت آموزش، فرهنگ سازی و 
ظرفیتس��ازی در حوزه منابع انسانی است که قطعا 
موج��ب ارتق��ای کیفیت خدم��ات در صنعت آب و 

فاضلاب در آینده خواهد شد. 
هاشم امینی با تاکید 
براینکه صنعت آب و 
فاضلاب ظرفیت های 
زی��ادی در حوزه های 
اپراتوری،  مهندسی، 
بهره برداری و اجرایی 
اظهارک��رد:  دارد، 
بخ��ش عم��ده ای از 
دانش ها و مهارت های این صنعت آکادمیک نیست 
و در دانشگاه ها تدریس نمی شود، بلکه در کوران کار 
و فعالیت ه��ای ش��بانه روزی در بخش های مختلف 

به دست می آید.
وی ب��ا بیان اینکه کارکنان صنعت آب و فاضلاب 
باید در ۲۴ س��اعت ش��بانه روز بیدار باش��ند که اگر 
حادثه ای در شبکه آب و فاضلاب و تاسیسات پیش 
آمد حضور داشته باشند، افزود: کارکنان صنعت آب 
و فاضلاب می بایس��ت جریان پیوستگی خدمت در 
حوزه مهم آب ش��رب و نیز بهداشت مردم و فرآیند 
جم��ع آوری و تصفیه فاضلاب را انجام دهند. رئیس 
کمیته برگزاری مسابقات با تاکید براینکه کارکنان 
صنع��ت آب و فاض��لاب به مصداق واقع��ی ایثارگر 

هس��تند، تصریح کرد: این افراد زندگی خود را وقف 
مردم کرده اند.

مدیرعامل ش��رکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
ب��ا بی��ان اینکه امروز ش��اهد برگ��زاری اولین دوره 
مس��ابقات کش��وری مهارت ه��ای فن��ی تخصصی 
ش��رکت های آب و فاض��لاب در اصفهان هس��تیم، 
ی��ادآور ش��د: در روزه��ای اولی که ای��ده برگزاری 
مس��ابقات مطرح ش��د، به دنبال این بودیم که این 
صنعت در سی سالگی به نقطه ای برسد که در حوزه 
آموزش هم بتوانیم تحولی ایجاد کنیم و امروز شاهد 

این تحول خواهیم بود. 
وی خاطرنشان کرد: چه بسا اطلاعات و دانشی که 
نتوانسته ایم در طول خدمت به کارکنان صنعت آب 
و فاضلاب منتقل کنیم در برگزاری این مس��ابقات 
به عنوان یک فرهنگ سازمانی و کار متفاوت صورت 
می گی��رد. امینی با اش��اره به اینکه این مس��ابقات 
امس��ال در ۵ بخش برنامه ریزی ش��ده، اعلام کرد: 
در سال های آینده قرار است مسابقات با بخش های 
بیش��تری برگزار ش��ود و با هماهنگی با وزارتخانه، 
حتی این مس��ابقات را منطقه ای کنیم تا کارکنانی 
که بتوانند توانایی خود را در مس��ابقات اثبات کنند 

به مسابقات جهانی اعزام شوند. 
رئی��س کمیته برگزاری مس��ابقات با بیان اینکه 
بیش از یک س��ال است همکاران ما تلاش می کنند 
ت��ا ای��ن رفتاره��ا و مهارت ه��ا به فرهن��گ تبدیل 
ش��ود، افزود: بخش های مسابقات شامل عیب یابی 
مدارهای فرمان در تابلوهای برق، تعمیرات خطوط 
لوله آب، نصب انش��عاب آب، نصب انشعاب فاضلاب 

و آزمون ها و پارامترهای شیمیایی آب است.
وی به برگزاری این مس��ابقات در کل کش��ور در 
مرحله اول به صورت اس��تانی اشاره و اظهارکرد: در 
مرحله اس��تانی ۳ ه��زار و ۱۰۹ نفر در قالب ۱۲۹۵ 
تیم شرکت کردند. در مرحله بعد کشور به ۷ بلوک 
تقس��یم ش��د و در مرحله بلوک ۱۶۱ تیم در قالب 
۳8۷ نف��ر ش��رکت کردند. همچنین امروز ش��اهد 
حضور ۷۰ تیم و ۱۶۷ نفر در این مسابقات هستیم 

که به رقابت خواهند پرداخت. 
وی در ادام��ه ب��ا اش��اره ب��ه اینکه ح��دود 8 ماه 
زمان برای احداث این س��ایت صرف ش��د، تصریح 
ک��رد: بیش از ۴ و نیم میلی��ارد تومان برای احداث 
س��ایت هزینه ش��د و فاز دوم را در حوزه نشت یابی، 
ویدیومتری و شست وش��وی شبکه آب ایجاد کنیم، 
ای��ن درحالی اس��ت که الگوی س��ایت از مرکز آب 
توکیو در ژاپن ایده گرفته ش��د و امیدواریم موجب 

رشد، ارتقا و بالندگی این صنعت شود.

دبیرکل کمیسیون ملی یونسکو:
اخلاق آب در تم�دن ایران را برای جهانیان 

بازگو می کنیم
دبیر کل کمیس��یون ملی یونس��کو با بیان اینکه 
علاوه بر اهمیت مس��اله آب، امروز مساله اخلاق آب 
نیز اهمیت دارد، اظهارکرد: ما در تاریخ و تمدن کهن 
ایرانی سخنان شنیدنی در حوزه اخلاق آب داریم که 

برای جهان غرب بازگو خواهیم کرد.
حج��ت الله ایوب��ی در 
دوره  اولین  افتتاحیه 
مس��ابقات کش��وری 
فن��ی  مهارت ه��ای 
تخصصی شرکت های 
آب و فاضلاب با بیان 
گذشته  س��ال  اینکه 
وقت��ی ب��ا مدیرعامل 
ش��رکت آب و فاض��لاب اصفهان درب��اره این طرح 
صحب��ت می کردیم باور نمی کردیم با این س��رعت 
نتیجه این ایده درخشان به سرانجام برسد، گفت: ما 
بیش��تر حمای��ت معن��وی کردی��م و ام��روز باعث 
خوش��حالی است که این اتفاق رقم می خورد. وی با 
بیان اینکه این مسابقات یکی از کارهایی است که با 
افتخ��ار در یونس��کو مطرح می کنی��م و در منطقه 
خواهد درخش��ید، افزود: تلاش می کنیم این تجربه 
در جهان پیرامون ما به اشتراک گذاشته شود و همه 
در آن سهیم شوند، به ویژه در عرصه آب و فاضلاب 
که کارنامه درخشانی داریم و قطعا با استقبال روبه رو 

خواهد شد. 
ایوب�ی با تصریح براین�که یک�ی از نق�اط درخشان 
در کارنام��ه جمه�وری اس��لامی زحماتی است که 
شما در صنع�ت آب و فاض�لاب کشی�ده اید، اف��زود: 
ثم�ره ک�ار شم�ا دفن می شو�د و نمی توانی�د نشان 
دهی�د، ب�رخ�لاف بس��ی�اری از ک�ارها که سال های 
س��ال می توان به دیگ�ران نمای�ش داد، اما ش��ما با 
مق�وله آب کار داری�د که علاوه بر اینکه مای�ه حیات 
است، نشان دهن�ده رفت�ار یک ملت و می�زان تمدن 
آنهاس��ت. دبیرکل کمیسیون ملی یونسکو با تصریح 
ب��ر اینکه مردمانی که با آب درس��ت رفتار می کنند 
متمدن هس��تند، خاطرنشان کرد: شما می دانید در 
فرهن��گ و تمدن این م��ردم که تمدن چندین هزار 
ساله است آب مقدس بوده و پس از اسلام و در فقه ما 
نیز آلوده کردن آب را حرام می دانند. وقتی به تاریخ 
پرافتخار این مملکت برگردیم، آثاری از هزاران سال 
گذشته باقیمانده که تحصیل، توزیع و اخلاق آب در 

این تمدن کهن را نشان می دهد.
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روی خط خبر

 قوانین و احکام نامعتبر 
 از پیش روی صنعت

 و معدن برداشته می شود 

عضو هیات رئیس��ه کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس از بررس��ی طرح فهرست قوانین و احکام 
نامعتبر در حوزه صنعت و معدن به منظور تنقیح 
قوانین خبر داد. به گزارش خانه ملت، سیدجواد 
حسینی کیا، عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع 
و مع��ادن مجل��س گفت: دس��تور کار نخس��ت 
کمیس��یون صنایع طرح فهرست قوانین و احکام 
نامعتبر در حوزه معدن و طرح فهرست قوانین و 
احکام نامعتبر در حوزه صنعت بود. نماینده مردم 
س��نقر در مجلس شورای اس��امی افزود: حوزه 
صنع��ت و معدن دارای قوانینی اس��ت که اعتبار 
برخی از آنها منقضی ش��ده و قابلیت اس��تفاده و 
محلی برای اجرا ندارد، بنابراین باید زمینه حذف 
این قوانین فراهم ش��ود. وی اظهار کرد: خلأهای 
قانونی نیز در ح��وزه صنعت و معدن وجود دارد 
که باید به عنوان طرح مطرح و در صحن مجلس 
تصویب شود. این نماینده مردم در مجلس دهم 
اضافه کرد: پس از تنقیح قوانین در حوزه صنعت 
و معدن در کمیس��یون صنایع، گ��زارش آن در 
صحن علن��ی قرائت خواهد ش��د و قوانین مازاد 
پس از تصویب قانون جدید حذف می ش��ود.  در 
واق��ع قوانینی که کارآیی ندارن��د، با یک مصوبه 

غیرمعتبر می شوند.

انتشار گزارش عملکرد 
سازمان زمین شناسی

گزارش عملکرد سازمان زمین شناسی و اکتشافات  
معدنی کش��ور در یک س��ال گذش��ته منتش��ر شد. 
ب��ه گ��زارش روابط عمومی س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات  معدن��ی کش��ور، گ��زارش عملکرد این 
س��ازمان در دوره یکس��اله منتهی به آذر ۹۸ ازسوی 
دفت��ر برنامه ریزی، فن��اوری اطاع��ات و بودجه این 
سازمان منتش��ر ش��د. در این گزارش می خوانیم که 
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات  معدنی کشور 
به عن��وان ی��ک مجموع��ه حاکمیتی-تخصص��ی و 
ب��ازوی اجرای��ی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در 
آغاز چرخه معدنکاری اس��ت که با در اختیار داش��تن 
مزیت های رقابتی مناسب از جمله بهره گیری از توان 
تخصصی و نیروهای ارزش��مند متخصص، دسترسی 
ب��ه فناوری های روز دنیا، گس��تردگی مراکز فعالیتی 
مناس��ب در س��طح کش��ور و همچنی��ن حض��ور در 
مجامع علمی بین المللی قادر به ارتقای س��هم بخش 
 مع��دن در حوزه عل��وم زمین و کش��ف ذخایرمعدنی
 است. در ادامه این گزارش آمده است: این سازمان دو 
برنامه مهم شناسایی مواد معدنی با هدف ایجاد ارزش 
افزوده و تولید ثروت ملی و همچنین شناسایی و پایش 
مخاطرات طبیع��ی با هدف جلوگی��ری از زیان های 
اقتصادی-اجتماعی و هدررفت ث��روت ملی را دنبال 
می کن��د که در صورت توجه ویژه ب��ه این ظرفیت ها، 
تاثیرات مهمی را در توس��عه اه��داف پیش رو خواهد 

داشت.
 ای��ن س��ازمان بی ش��ک ب��ا در اختی��ار داش��تن 
تجهی��زات  و  کارآم��د  متخص��ص  نی��روی 
س��خت افزاری و نرم اف��زاری، در ص��ورت داش��تن 
 مناب��ع کافی می تواند نق��ش کلیدی و موثر داش��ته 
باش��د. ای��ن گ��زارش می افزای��د: س��ازمان طی ۶۰ 
س��ال س��ابقه و تجرب��ه، تمامی مس��احت کش��ور را 
زی��ر پوش��ش نقش��ه های زمین شناس��ی در مقیاس 
یک دویس��ت وپنجاه هزارم، یکصدهزارم، نقشه های 
ژئوش��یمیایی یکصده��زارم و ژئوفیزی��ک هوای��ی 
یک دویس��ت وپنجاه هزارم، ق��رار داده و صدها پروژه 
اکتش��اف را نیز در قالب طرح اکتش��اف سراسری )از 
جمله فس��فات، پتاس، منیزی��ت، منگنز، خاک های 
صنعت��ی، بوکس��یت و عناصر نادر خاکی( اکتش��اف 
زون های بیس��ت گانه اول، بیست گانه دوم، پهنه های 
اکتش��افی در فاز شناسایی-پی جویی را اجرا کرده که 
از اطاع��ات پای��ه خوبی برخوردار اس��ت و هم اکنون 
نیز در حال تهیه نقش��ه های زمین شناس��ی در ۶ لایه 
اطاعات��ی و ژئوش��یمیایی یک بیس��ت وپنج هزارم و 
برداشت ژئوفیزیک هوایی با خطوط پروازی ۲۵۰ متر 
اس��ت که روشی مناس��ب و به صرفه در کشف ذخایر 
پنهان معدنی به ش��مار می آید. گفتنی است در ادامه 
 این گزارش آمار کمی اقدامات س��ازمان اعام ش��ده

 است.

  محبوبه ناطق:  دومین جش��نواره و نمایش��گاه ملی فولاد 
ایران امس��ال در حالی همزمان با روز ملی فولاد برگزار می ش��ود 
ک��ه هدف از برگ��زاری آن، گردآوری خانواده ف��ولاد ایران و رفع 
مس��ائل این صنعت از جنس دغدغه  های س��ال گذش��ته یعنی 
بومی س��ازی و داخلی سازی تجهیزات و قطعات مورد نیاز صنعت 
ف��ولاد اس��ت.  برگ��زاری این جش��نواره به گفته کارشناس��ان با 
جش��نواره ها، همایش ها و نمایش��گاه هایی از این دست که اتفاقا 
در س��ال پرتع��داد هم هس��تند، ی��ک تفاوت اساس��ی دارد و آن 
این اس��ت که به طور تخصصی و ازس��وی انجمنی که دغدغه اش 
مش��کات و مسائل صنعت فولاد است، برگزار می شود و به دنبال 
ش��وآف نیست. اس��تقبال گس��ترده مدیران تراز اول این صنعت 
از نخس��تین جش��نواره ملی فولاد این امر را اثب��ات کرد که این 
نمایشگاه و جشنواره می خواهد عمل  گرا باشد و به دنبال پیگیری 

دستاوردهای هر دوره است. 
حرکتی�که�پیش�تر�باید�آغاز�می�شد���

در این باره به سراغ محمد فاطمیان، مدیر 
پیش��ین صنایع معدن��ی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و عضو فعلی هیات رئیسه 
ش��رکت سرمایه گذاری مس رفتیم. او که 
س��ال گذشته به عنوان عضو هیات رئیسه 
ذوب آهن اصفهان در این جشنواره حضور 
یافته بود، درباره برگزاری این نمایش��گاه گفت: به نظر می رس��د 
انجمن فولاد خیلی پیش تر  باید برگزاری این جشنواره و نمایشگاه 
را آغاز می کرد چراکه یک رخداد بزرگ تخصصی است که به طور 
فراگیر زنجیره فولاد را ش��امل می ش��ود.  وی افزود: اگرچه هدف 
اصلی برگزاری این رخداد بومی سازی قرار داده شده اما هر زمان 
ش��رایط اقتصادی خاص کش��ور اقتضا کند یک فعالیت و زمینه 
جدیدی در آن انجام یا تکرار می شود؛ به عبارتی همایش می تواند 
اص��ل فعالیتش را ب��ه آن اختصاص دهد یا چند هدف را به عنوان 

هسته در نظر بگیرد. 
فاطمیان با بیان اینکه س��تاد اجرایی همایش هر سال می تواند 
آثار تاش های خود را در س��ال گذشته ارزیابی و اهداف جدیدی 
را تعیی��ن  کن��د، ادامه داد: ای��ن رویداد باید فراگیر باش��د و کل 
زنجیره فولاد، شاغان و فعالان آن را در بر بگیرد. حتی می تواند 
صنایع تکمیلی و زنجیره های مرتبط با صنعت فولاد را به میدان 
بی��اورد و ب��رای هرکدام از این حلقه ها هدف و برنامه تعریف کند.  
این کارش��ناس صنایع معدنی تصریح ک��رد: باید اثرات برگزاری 
پنل های تخصصی این جش��نواره را در اتاق فکر س��تاد راهبردی 
جمع بندی و فرصت ها و ضعف های کل زنجیره فولاد را شناسایی 
ک��رد. خروج��ی این پنل ه��ا می تواند تدوینگ��ر راهبردهای این 

همایش باشد تا از طریق آن سیاست های آینده مشخص و سهم 
اجرایی هر کدام از این سیاست ها ازسوی ذی نفعان زنجیره ارزش 
و مجریان آن مش��خص و در انتها نیز راه نگاشت این جشنواره در 
چند س��طح افقی برای اجرا به برنامه عملیاتی تبدیل  ش��ود.  وی 
در بخش دیگری از س��خنانش گفت: به طور مشخص پیشنهادی 
برای بهتر برگزار شدن جشنواره ملی فولاد به دست اندرکاران آن 
داده ام که در طول سال باید سمینارهای فصلی را حداقل به طور 
دوره ای و موضوعی، هرکدام به میزبانی یک شرکت  فولادی برگزار 
کنیم. به عنوان مثال، س��اخت تجهیزات ف��ان بخش کارخانه با 
هدف بومی س��ازی س��میناری برگزار و اطاعات آن به اش��تراک 
گذاشته شود. سپس فهرست تمام شرکت هایی که در این زمینه 
دس��تاوردهایی داشته و توانس��ته اند قطعه ای بسازند را به وسیله 
مدی��ران عامل و مدیر آن بخ��ش تولیدی در آن همایش فصلی-

تخصصی ارائه ش��ود. باید خروجی این سمینارهای تخصصی در 
این همایش بومی سازی به جمع بندی، تصمیم سازی و در نهایت 
تصمیم گیری برس��د. این امر باعث می ش��ود در طول س��ال آثار 
عملیاتی ش��دن سیاس��ت ها و راهبردها زنده، پویا و فعال باش��د. 
از ای��ن طریق می توان به دنبال س��رمایه گذار ب��ود و این همایش 
می تواند دست کم ۳ تا ۴ طرح را از دل این سمینارها در جشنواره 
س��الانه خود برای س��رمایه گذاران ارائه و معرفی کند. این مدلی 

است که به انجمن فولاد دو ماه پیش پیشنهاد دادم. 

تولیدی�که�زاییده�تفکر�است���
محمدرض��ا بهرامن، رئی��س خانه معدن 
ای��ران در گفت وگو با روزگار معدن گفت: از 
آنج��ا ک��ه رویکرد جش��نواره مل��ی فولاد 
بومی سازی است تولید داخل و تولید ملی 
بن مایه آن به ش��مار می رود.  وی افزود: در 
سال نمایش��گاه های گوناگونی با موضوع 
فولاد در کشور برگزار می شود اما جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد با 
محوریت بومی سازی حرکت خوبی است و باعث شده این نمایشگاه 
جایگاه خود را در میان نمایش��گاه های متعدد پیدا کند. وی با بیان 
اینکه تولید از مولفه های اساسی و اصلی خودکفایی و استقال یک 
کش��ور و جامعه اس��ت که برای پشت سر گذاش��تن این مرزها باید 
تولید به رونق برس��د، اظهار کرد: تولید ملی یا به عبارتی آن چیزی 
که هر کش��ور یا هر ملتی ایجاد می کن��د، الزاما یک کالای فیزیکی 
نیس��ت، بلکه هر چی��زی که زاییده فک��ر، ذهن، عم��ل و فعالیت 
ش��هروندان یک کشور اس��ت در این تعریف جا می گیرد. بهرامن با 
بیان اینکه در جهان امروز مهم ترین عامل برای مقایس��ه کشورها با 
یکدیگر و همچنین س��نجش میزان س��رعت رشد و حرکت آنها در 
مسیر توسعه به سمت توسعه یافتگی، مقوله تولید است، افزود: اتکا 
به تولید ملی، منحصر به کش��ور ما نیس��ت و به طور کلی یک معیار 
س��نجش جهانی اس��ت. در کش��ور ما که اتکای زی��ادی به ذخایر 

زیرزمینی و به ویژه منابع نفتی و گازی وجود دارد، یکی از مهم ترین 
جلوه های تولید ملی همان میزان کمی و کیفی رش��د حرکت ما در 
مس��یر تولی��د و کارآی��ی تولید در ح��وزه منابع معدن��ی و صنایع 
پایین دس��تی آن اس��ت. ب��ه ای��ن مفه��وم که م��ا هر ق��در میزان 
توس��عه یافتگی خودم��ان را در تولید منابع معدن��ی و فناوری های 
مربوط بومی سازی کنیم به این سمت گام بر می داریم که توسعه را 
به بخش های دیگر اقتصاد کش��ور تعمیم دهیم؛ یعنی از استخراج 
عبور کنیم و فعالیت خود را به بخش های دیگر اقتصاد کشور تعمیم 
دهیم و به صنایع پایین دستی با ارزش افزوده بسیار بیشتر برسیم و 
از آن هم فراتر برویم و به فناوری های پیشرفته وابسته به مواد اولیه 
معدن��ی و حت��ی نفتی برس��یم.  رئیس خانه معدن ای��ران در ادامه 
تصریح کرد: باید بتوانیم مس��یر توس��عه را بهتر، سریع تر و با اتکای 
مطمئن تر به مزیت های نسبی اقتصاد کشومان طی کنیم؛ از این رو 
اگ��ر به موض��وع تولید ملی از این منظر اتکا و به مزیت های نس��بی 
اقتصاد کشورمان اعتنا کنیم باید به این موضوع توجه داشته باشیم 
که مسیر توس��عه اقتصادی ما لاجرم از منابع معدنی عبور می کند.  
بهرامن با اشاره به اینکه مدیریت محدود به تفکر نفتی باید به سمت 
مدیریت س��ایر منابع معدنی تغیی��ر جهت دهد و نباید فقط نفت را 
محور توسعه اقتصاد کش��ور بدانیم، عنوان کرد: باید بتوانیم با نگاه 
مدیریتی درس��ت به منابع معدنی، موجب رشد و توسعه اقتصادی 
کشور ش��ویم.  این مس��ئول معدنی در ادامه تصریح کرد: متولیان 
بخش باید در صنعت معدنکاری کش��ور دوربینی مدیریتی داشته و 
بخش معدن کش��ور را به عنوان محور توس��عه ب��ه جای نفت قبول 
کنند. به طور حتم یکی از اقدام های مهمی است که هر سه قوه باید 
روی آن تمرکز کنند، همین مسئله است و چه بسا این موضوع باعث 
س��رمایه گذاری های بس��یار خوبی در صنعت معدن کش��ور شود.  
بهرامن افزود: امروز باوجود تحریم هایی که به اقتصاد کشور تحمیل 
شده، چرخ تولید در بخش معدن همچنان می چرخد و اگر بخواهیم 
تص��ور کنیم در ۱۰ س��ال آینده کج��ا خواهیم ب��ود، باید بذرهای 
جدیدی بکاری��م تا دوباره میوه چینی های ما پربارتر ادامه داش��ته 
باشد.  وی تصریح کرد: ارائه راه حل های نو و بهینه تر و تولید فناوری 
اگرچه کار بزرگی اس��ت اما نیاز به محیط های پژوهش��ی و حمایت 
همه جانبه از پژوهش ها دارد که در کش��ور ما کمتر دیده می ش��ود، 
مگر موارد معدودی که به طور عمده یا از کش��ور خارج یا سرخورده 
می ش��وند. از س��وی دیگر، آزموده را آزمودن خطاس��ت. با توجه به 
فاصله زیادی که با کش��ورهای توس��عه یافته داری��م دیگر فرصت 
نداریم که از صفر ش��روع کنیم؛ بنابراین چنانچه بتوانیم در مسیری 
حرکت کنیم که از فناوری کش��ورهای پیش��رفته به��ره ببریم و با 
ظراف��ت و ب��ا توجه به اصول علمی آن را بوم��ی و اجرایی کنیم، کار 

بزرگی انجام داده ایم. 

دستاوردهای�جشنواره�ملی�فولاد�ظرفیت�عملیاتی�شدن�دارد�

رونمایی از میز ساخت داخل فولاد در رویداد فولادی
با�هدف�انعقاد�تفاهمنامه�و�قرارداد��انجام��می�شود

تفاهمنامه همکاری بی��ن ایمیدر و وزارت کار با عنوان 
»ارتقای ایمنی کار در معادن و صنایع معدنی کش��ور« به 

امضا رسید. 
 به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، تفاهمنامه همکاری 
ارتقای ایمنی کار در معادن و صنایع معدنی کش��ور بین 
خ��داداد غریب پور رئی��س هیات عامل ایمی��درو و حاتم 
ش��اکرمی مع��اون رواب��ط کار وزارت تع��اون، کار و رفاه 

اجتماعی به امضا رسید.
 براساس این تفاهمنامه، استفاده بهینه از ظرفیت های 

موجود و اقدام مش��ترک ب��رای توس��عه فرهنگ ایمنی 
کار در مع��ادن و صنای��ع معدنی، با انج��ام همکاری های 
فرابخشی برای حفظ سامت شغلی سرمایه های ارزشمند 
انس��انی و کاهش هزینه های حوادث ناشی از کار محقق 

خواهد شد. 
بنابرای��ن گ��زارش، در این تفاهمنام��ه ۵ بند به عنوان 

تعهدات طرفین آمده است. 
تجهی��ز آزمایش وس��ایل حفاظت ف��ردی و همچنین 
عملکرد ایمنی تجهیزات ماش��ین آلات مع��ادن و صنایع 

ارائ��ه  کار،  وزارت  در  آزمایش��گاه ها  تجهی��ز  معدن��ی، 
آموزش ه��ای ایمن��ی در ای��ن بخش، از جمل��ه تعهدات 

ایمیدرو در این تفاهمنامه است. 
تایید وس��ایل حفاظت ف��ردی و همچنین عملکرد این 
تجهیزات و ماش��ین آلات معادن و صنایع معدنی کش��ور، 
اعط��ای مجوز برگ��زاری دوره های آم��وزش ایمنی کار و 
همچنین همکاری لازم برای آموزش مدرسان ایمنی کار 
معرفی شده از سوی ایمیدرو از تعهدات وزارت تعاون، کار 

و رفاه اجتماعی خواهد بود. 

امضای تفاهمنامه ارتقای ایمنی کار در معادن و صنایع معدنی 

  محبوبه ناطق: 
دومی��ن جش��نواره و نمایش��گاه ملی ف��ولاد هفته 
آینده برگزار می ش��ود. این نمایشگاه که سال گذشته 
مورد اس��تقبال تعداد زیادی از شرکت های فولادی و 
تامین کنن��دگان این صنعت قرار گرفت. امس��ال نیز 
قرار اس��ت با نگاهی به گذش��ته پربارتر برگزار ش��ود و 
از محوری��ت تولید قطعه های کوچک به تولید قطعات 
بزرگ برس��د تا زمانی که در ای��ن صنعت خودکفایی 

کامل محقق شود. 
میز�ساخت�داخل�فولاد���

جعفر س��رقینی معاون امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در گفت وگو با روزگار 
معدن  نیز درب��اره برنامه های این وزارتخانه در دومین 
جش��نواره و نمایشگاه ملی فولاد گفت: وزارت صنعت، 
معدن و تجارت همواره از برنامه بومی س��ازی و ساخت 
داخل ب��ه ویژه در صنایع اس��تراتژیک و مادر حمایت 
می کن��د و صنعت فولاد از این مقوله جدا نیس��ت. وی 
اف��زود: با این ه��دف و در ادامه راه اندازی میز س��اخت 
داخ��ل در ۵ ح��وزه، برنامه ریزی ش��ده ت��ا همزمان با 
برگزاری این جش��نواره، در نشس��ت فولادی  ها برای 
حل مس��ائل و مش��کات و قطعاتی که فعا نیاز دارند 
و از خارج وارد می ش��ود این میز برگزار شود.  وی ادامه 
داد: در همین راس��تا قرار شده این نیازمندی ها در این 
جش��نواره ارائه و در میز س��اخت داخل با شرکت های 
داخلی ه��ا به قرارداد یا تفاهمنامه تبدیل ش��ود؛ با این 
اتفاق بحث س��اخت داخل و بومی س��ازی وارد مرحله 
جدیدتری ش��ود. معاون امور مع��ادن و صنایع معدنی 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت با بیان اینکه این میز 
پیش از این وجود داش��ته ام��ا در حد مذاکره و نمایش 
بوده تصریح کرد: وزارتخانه تا کنون چندین میز ساخت 
داخ��ل در حوزه خ��ودرو، تجهی��زات الکترونیکی و... 
داشته البته نه در حد نمایش بلکه در حد عقد قرارداد یا 

تفاهمنام��ه و برای صنعت فولاد نیز یک میز اختصاص 
یافت��ه که همزمان با این جش��نواره این تفاهنامه ها یا 
قراردادهای��ی در ح��وزه به امضا خواهد رس��ید. یعنی 
قراردادها یا تفاهمنامه هایی آماده ش��ده اس��ت که در 
این جش��نواره به امضا برسد.  پیش از این وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در آیین رونمایی از میز س��اخت داخل 
در حوزه خ��ودرو گفته بود: میزهای تعمیق س��اخت 
داخ��ل برای مس، فولاد، برق و موتورس��یکلت و... هم 
داریم که مجموع اینها رونق تولید و توس��عه و آبادانی 

را درپی دارد.
استقبال�نکردن�از�قطعات�بزرگ���

محمد ابکا مدیرعامل شرکت مهندسی بین المللی 

ف��ولاد تکنیک در گفت وگ��و ب��ا روزگار معدن گفت: 
این جش��نواره موقعیتی بود تا ش��رکت های فولادی 
از ظرفی��ت تامین کنن��دگان داخل��ی و پیمانکاران از 
نیازمندی ه��ای کارفرمای��ان مطلع ش��وند. به عنوان 
نخس��تین جش��نواره هم کارش خوب بود با این حال 
نکاتی هس��ت که در جش��نواره دوم بای��د مد نظر قرار 
بگیرد. پارس��ال که موضوع جش��نواره اول، س��اخت 
داخل مطرح ش��د، هم پیمانکاران و س��ازندگان و هم 
کارفرمایان اس��تقبال کردند. بعد از جشنواره هم اعام 
کردند تعداد زیادی تفاهمنامه و قرارداد مبادله ش��ده 
که مزیت این جش��نواره بود.  وی افزود: باید به موضوع 
س��اخت داخل کان تر ن��گاه کنیم. موضوع س��اخت 

داخل فقط این نیس��ت که شرکتی را شناسایی کنیم 
ک��ه فقط قطعه ای را بس��ازد یا آم��ار بدهیم چند صد 
قرارداد بس��تیم البته این خوب هست اما کافی نیست.  
ابکا ادامه داد: س��ال ۱۳۷۵ قانون حداکثر اس��تفاده از 
س��اخت داخل تصویب ش��د و هنوز داریم می گوییم 
چرا س��اخت داخل انج��ام نمی ش��ود. در حالی که در 
همین مدت ۲۳ س��ال ظرفیت س��اخت داخل خیلی 
ارتقا یافته و ۷۰ تا ۸۰ درصد هر پلنت فولادی س��اخت 
داخل اس��ت. تنها آیتم های کمی وجود دارد که دارای 
فناوری پیچیده ای است و هنوز رویش کار نشده و باید 
آنه��ا را  از خارج وارد ک��رد. وی ادامه داد: در مقابل این 
قان��ون، کارفرمایان می گوین��د از آنجا که تامین منابع 
مالی خارجی به شرط استفاده۵۰ تا۷۰ درصدی از آن 
کشور است نمی توانند نیاز خود را از داخل تامین کنند. 
اما وقتی منابع مالی از صندوق توس��عه ملی، صندوق 
ذخیره ارزی در گذشته یا سیستم بانکی یا حتی منابع 
مالی داخلی شرکت ها تامین می شود حق ندارند قانون 
حداکثری را رعایت نکنند. در این قانون قید ش��ده که 
مش��اور حتما باید ایرانی باش��د و اگر نیاز به مشاوره از 
خارج داش��ت خود ش��رکت مش��اوره ای از خارج نیرو 
بگیرد ی��ا جوینت خارجی بیاورد این در حالی اس��ت 
که کارفرمایان درحال حاضر دارند به راحتی مش��اور یا 
پیمانکار خارجی می گیرند که این امر با روح قانون و با 
ظرفیت عظیم س��اخت داخل مغایرت دارد.  وی اظهار 
کرد: کارفرمایان بیش��تر تامین قطع��ات کوچک را به 
ش��رکت ها داخلی می دهن��د و از خرید قطعات بزرگ 
خودداری می کنند البته بد نیس��ت ولی این امر منجر 
به این نمی ش��ود که پیمانکاران و س��ازندگان ایرانی، 
س��ازنده شوند. ش��رکت بزرگی مثل دانیلی ایتالیا که 
س��ازنده فناوری پلنت فولادی اس��ت ام��ا قطعات هم 
می س��ازد. ابکا با اش��اره به اینکه البته مش��کل اصلی 
س��ازندگان داخلی، تامین مالی اس��ت گفت: سیستم 

بانکی باید تامین مالی س��اخت داخ��ل را بپذیرند چرا 
که کارفرمایان از پیمانکاران اصلی، تامین س��رمایه را 
نیز می خواهند و از آنجا که داخلی ها نمی توانند تامین 
مالی کنند کارفرمایان به س��رعت به سراغ خارجی ها 
می روند و دوباره همان بازی شروع می شود. مدیرعامل 
فولادتکنیک در پاسخ به این سوال که کم و کاستی های 
جش��نواره نخست چه بود نیز گفت: همانطور که گفتم 
روز آخر جشنواره آمار خوبی از عقد قراردادها داده شد 
و م��ن اطاعی ندارم که چن��د درصد آن تفاهمنامه ها 
عملیاتی شده و به همین دلیل اظهار نظری نمی کنم. با 
این حال از سازندگان و تامین کنندگان دیگر می توانید 
بپرسید چند قرارداد شما عملیاتی شد؟ ابکا ادامه داد: 
ما به عنوان یک ش��رکت مهندس��ی بعد از جش��نواره 
نخست، واگن برگردان را که قطعه مهمی در واحدهای 
صنعتی فولادی و معدنی به شمار می رود را مهندسی 
کرده و ساختیم؛ وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز به 
همه ش��رکت های فولادی اباغ کرد که این ماش��ین، 
ثبت اختراع و س��اخته ش��ده اس��ت و در صورت نیاز از 
ای��ن ش��رکت آن را خریداری کنید.  هم��ان زمان نیز 
ایمیدرو به واحدهای اس��تانی فولاد خود اعام کرد که 
واگن برگ��ردان را از فولادتکنیک تامین کنید اما هیچ 
کدامش��ان نخریدند. حتی یکی از شرکت های معدنی 
 BOT گفتند ما پول نداریم شما این قطعه را به صورت
بس��ازید ماهم قبول کردیم که خ��ود نیز بهره بردار آن 
باش��یم اما آن را ه��م نخرید.  در حالی ک��ه این قطعه، 
۳۰ ت��ا ۴۰ درصد از مش��ابه خارجی ارزانتر اس��ت و دو 
برابر نمونه خارجی ضمانت و پش��تیبانی دارد از طرف 
دیگر این قطعه بزرگ اس��ت ما به دنبال قطعه کوچک 
نرفتیم که یک قطعه مکانیکی بس��ازیم که نیازش هم 
در بازار داخل زیاد است تستش هم به خوبی انجام شد 
با وجود حمایت وزارتخان��ه و ایمیدرو موفق به فروش 

یک دستگاه آن هم نشدیم. 

جعفر سرقینی: وزارت صنعت، معدن و تجارت همواره 
از برنامه بومی سازی و ساخت داخل به ویژه در صنایع 
استراتژیک و مادر حمایت می کند، صنعت فولاد از این 

مقوله جدا نیست

محمد ابکاجعفر سرقینی
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یادداشت

خبر
منیر حضوری: دومین نمایشگاه معادن و صنایع فلزات 
غیرآهنی )اکتشاف، استخراج و فرآوری( امسال از ۲۹ دی 

تا اول بهمن در هتل المپیک تهران برگزار خواهد شد.
این نمایش��گاه بر فلزات غیرآهنی با موضوع هایی چون 
اکتش��اف، استخراج و فرآوری تاکید دارد. در این همایش 
س��ه روزه ش��اهد حضور مهمان ه��ای داخل��ی و خارجی 
خواهیم بود. اهداف و برنامه های این همایش چه در حوزه 
اکتش��اف و چه در حوزه های استخراج و فرآوری این است 
که حرف های جدیدی مطرح شود. سخنرانی ، کارگاه های 
تخصصی و آموزش��ی جزو برنامه ه��ای اصلی این همایش 

هستند. 
در این نمایش��گاه به تم��ام فلزات غیرآهن��ی پرداخته 
می ش��ود و تنها بر یک عنصر خاص تاکید نمی شود. طلا، 
مس، آلومینیوم و س��رب و روی همه ب��ه یک اندازه مهم 
هستند. خواسته های فعالان این حوزه به گوش مسئولان 
می رسد تا اقتصاد در این صنایع به خوبی به گردش درآید.

آغاز�همکاری�با�مشتریان�جدید��
حس��ین جوادی، مدیرعامل شرکت 
زرین روی کاس��پین درباره اهمیت 
شرکت در نمایشگاه به روزگار معدن 
گفت: در گذشته مردم اصلا شناختی 
از حوزه فعالیت ما یعنی تولید »گرد 
روی« نداش��تند، حتی بس��یاری از 
دولتم��ردان ب��ا این ح��وزه آش��نا نبودند ام��ا از وقتی در 
نمایشگاه شرکت و کالای خود را عرضه کردیم، مخاطبان 
هم ما را شناختند؛ به این ترتیب نمایشگاه در شناساندن ما 
ب��ه مش��تریان و به طور خ��اص صنایع رنگ کش��ور نقش 

مثبتی داشته است.
وی با اش��اره به اهمیت اس��تفاده از گرد روی در کشور 
اظهار ک��رد: امروز خوش��بختانه زنجیره صنع��ت روی تا 
گرد هم رس��یده اس��ت؛ به این معنی که شمش روی در 

مرحله بعدی به »گرد روی« تبدیل می ش��ود. او ادامه داد: 
مش��تریان و مخاطبان ما ش��رکت های رنگ س��از صنعتی 
هس��تند که همه در نمایشگاه شرکت می کنند. او با بیان 
فوائد دیگر حضور در نمایشگاه گفت: تبادل نظر و برگزاری 
جلس��ات متعدد با علاقه من��دان از دیگر مزایای حضور در 
نمایش��گاه است؛ بنابراین ما در نمایشگاه به آغاز همکاری 

با مشتریان جدید فکر می کنیم.
ج��وادی با بیان اینکه کش��ور به این م��اده معدنی نیاز 
مب��رم دارد، گف��ت: از گرد روی ب��رای جلوگیری از زنگ  
زدن بدنه کش��تی ها و صنایعی که با رطوبت سروکار دارند 
استفاده می شود. در حالی  که در گذشته خلأ بهره از گرد 
روی در کشور احساس می شد، امروز به  اندازه کافی تمام 
صنای��ع کش��ور از آن بهره مند می ش��وند. در نتیجه دیگر 

گ��رد روی و تولیدات حاصل از آن را از کش��ورهای دیگر 
 وارد نمی کنی��م و متقاضی��ان نیاز خ��ود را از داخل تهیه

 می کنند. 
وی درباره توانمندی ش��رکت متبوعش برای حضور در 
رویدادهای خارجی گفت: برنامه سال آینده شرکت ما این 
است که به خارج از کشور هم صادرات داشته باشیم؛ بنابراین 
 در حال برنامه ریزی برای حضور در نمایشگاه های خارجی 

هستیم. 
گفت�وگوهای�مثبت��

علیرضا صدر، رئیس هلدینگ کیمیا گوهران که در حوزه 
س��رب و روی فعالی��ت می کن��د به روزگار مع��دن گفت: 
مجموع��ه م��ا در عرضه کالا نی��از چندانی ب��ه حضور در 
نمایش��گاه ندارد به این خاطر که به ان��دازه کافی در بازار 

ش��ناخته  ش��ده هس��تیم، اما از این  جهت که می توانیم با 
فعالان حوزه خود آش��نا شویم و تمام کسانی که به حوزه 
م��ا علاقه مند هس��تند را در یک جا ببینیم، ش��رکت در 

نمایشگاه جذاب است. 
رئی��س هلدینگ کیمیاگوهران تاکید کرد: گفت وگوها و 
کارگاه هایی که در داخل نمایش��گاه با حضور علاقه مندان 
و مس��ئولان برگزار می شود در حالت عادی یا امکان ندارد 
یا س��خت تر ش��کل می گیرد؛ بنابراین آسان ترین راه برای 
ارتب��اط با کارشناس��ان و فعالان حوزه معدن ش��رکت در 

نمایشگاه است. 
صدر با اظهار تاس��ف از ضعف حضور 
خارجی ها در کش��ور بی��ان کرد: در 
ح��ال  حاض��ر ب��ه دلیل مش��کلات 
مختلف، خارجی ها در نمایشگاه های 
داخ��ل ای��ران ش��رکت نمی کنن��د. 
هرچند برخی از شرکت های چینی و 
اروپایی در این رویداد حضور دارند اما اینها ش��رکت های 
چندان قدرتمند و معروفی نیستند. او تاکید کرد: واقعیت 
این اس��ت که ارتباط ما با دنیا یک طرفه است و آنها از ما 

استقبال چندانی نمی کنند. 
این فعال معدنی در پایان به تغییر ناگهانی سیاس��ت ها 
به عن��وان بزرگ تری��ن دغدغه بخش معدن اش��اره کرد و 
گفت: با محدودیتی که در  واردات کالا ایجاد شده، امیدی 

برای ادامه فعالیت نداریم.
 گفتنی اس��ت برگزارکننده اصلی این همایش ش��رکت 
رس��تاک پادویژن با همکاری انجمن کارفرمایان س��رب و 
روی ایران اس��ت، اما س��ازمان توس��عه و نوسازی معادن 
و صنایع معدن��ی ایران )ایمیدرو(، ش��رکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ای��ران، وزارت صنعت، معدن و تجارت، خانه 
معدن ایران و سازمان نظام  مهندسی معدن ایران نیز جزو 

حامیان این همایش به شمار می آیند.

در آستانه برگزاری دومین نمایشگاه معادن و صنایع فلزات غیرآهنی )اکتشاف، استخراج و فرآوری( مطرح شد :

شرکت های رنگ ساز هم به دورهمی غیرآهنی ها می آیند

صدور گواهی کشف معدنی ۲.۵ درصد افزایش یافتافزایش تولید کنسانتره و گندله در گل گهر

 منیر حضوری: 
بودجه یک کشور، نش��ان دهنده جایگاه دولت 
در اقتصاد و تعیین کننده حدود دخالت دولت در 
این حوزه اس��ت. از آنجایی  که سهم درآمدهای 
نفتی در بودجه سال ۱۳۹۹ به میزان قابل توجهی 
کاهش  یافته، دولت بیشتر به درآمدهای مالیاتی، 
گرفتن حق��وق دولتی و به��ره مالکانه از معادن 
متمایل ش��ده، ام��ا باتوجه به ش��رایط اقتصادی 
کش��ور افزای��ش ۹۰ درص��دی حق��وق دولت��ی 
مع��ادن در بودجه س��ال آینده به ط��ور قطع بر 
هزینه های معادن تاثیرگذار اس��ت و معدنکاران 
را با مشکل روبه رو می کند. روزگار معدن درباره 
اینکه افزایش حقوق دولتی چه تاثیری بر بخش 
خصوص��ی می گذارد ب��ا کارشناس��ان این حوزه 

گفت وگو کرده است.
تعطیلی�برخی�از�معادن��

طهرانی،  جعف��ری  کیوان 
بازار  بین المللی  کارشناس 
س��نگ آهن ای��ران با بیان 
حق��وق  افزای��ش  اینک��ه 
دولتی و به��ره مالکانه که 
در بودج��ه ۹۹ پیش بینی 
ش��ده با ش��رایط بازار همخوانی ندارد به  روزگار 
معدن گفت: این مهم برای معادن دولتی مشکل 
چندان��ی ایجاد نمی کند اما برای س��رمایه گذار و 

بخش خصوصی مشکل آفرین است.
جعف��ری طهرانی با بیان اینک��ه باید از بخش 
خصوص��ی حمایت کرد، تصریح کرد: نباید کاری 
کنیم که س��رمایه گذار به ویژه سرمایه گذار بخش 
خصوص��ی دچار ترس و از حوزه س��رمایه گذاری 
خارج ش��ود. اگر قرار باشد بهره مالکانه و حقوق 
دولت��ی افزایش یاب��د و س��رمایه گذار نتواند این 
افزای��ش را از جای دیگری جب��ران کند نتیجه 
معکوس خواهد داد و موجب بس��ته شدن برخی 

معادن کشور می شود.
این کارشناس بین المللی بازار سنگ آهن ایران 
درباره افزایش نرخ تمام شده محصولات معدنی 
نیز گفت: طبیعی اس��ت وقتی حق��وق دولتی و 
بهره مالکان��ه افزایش پیدا کند نرخ تمام ش��ده 
محص��ولات معدن��کار ه��م افزای��ش می یابد. به 

ای��ن دلیل که محصولات اولی��ه معدن، محصول 
بالادستی حساب می شوند، وقتی نرخ تمام شده 
در محص��ول معدن بالا م��ی رود، نرخ محصولات 
میانی و پایین دستی هم به همان نسبت افزایش 
پی��دا می کن��د. او با اش��اره به افزای��ش عوارض 
صادرات م��واد معدنی بالادس��تی، ادامه داد: در 
صورتی می توانیم به تعادل برسیم که نرخ فروش 

داخلی را اصلاح کنیم.
جعف��ری طهرانی درب��اره تاثی��ر افزایش نرخ 
بر تولی��د داخل و صادرات محص��ولات فولادی 
نیز گفت: افزایش نرخ تمام ش��ده س��نگ آهن، 
کنس��انتره و گندله ب��ر نرخ داخل��ی و صادرات 
تاثی��ر می گ��ذارد و با این کار س��هم م��ا از بازار 
صادرات��ی فولاد نی��ز کاهش پی��دا خواهد کرد؛ 
افزای��ش  زمین��ه  در  تصمیم گی��ری  بنابرای��ن 

به��ره مالکان��ه و حق��وق دولتی باید براس��اس 
سیاس��ت گذاری ای باش��د ک��ه با نیازه��ای بازار 
منطب��ق اس��ت. او تاکید ک��رد: اگر قرار باش��د 
این اتفاق یک س��ویه و از ط��رف دولت رخ دهد 
نتیجه معکوس خواهیم گرفت و ش��اهد بس��ته 
 ش��دن معادن و کاهش تولید در کشور خواهیم

 بود.
بخش�معدن�نیازمند�درآمد�است��

اس��تاد  قربان��ی،  منص��ور 
رش��ته معدن در دانشگاه 
شهید بهش��تی به روزگار 
افزای��ش  گف��ت:  مع��دن 
حق��وق دولتی، هیچ نفعی 
بخ��ش  و  دول��ت  ب��رای 
خصوصی ن��دارد، چراک��ه در نتیج��ه این عمل 
بسیاری از معادن کوچک دچار ضرر و زیان و در 

نهایت تعطیل می شوند.
قربان��ی با بی��ان اینکه بخش مع��دن نیازمند 
درآمد است، اظهار کرد: باید معدنکاران درآمدی 
داش��ته باش��ند که دولت بتواند به��ره مالکانه و 
حقوق دولتی دریافت کند. وقتی درآمد نداش��ته 
باش��ند و مع��دن رو ب��ه تعطیلی باش��د از کجا 
می توان حق��وق دولتی را پرداخت کرد؛ بنابراین 
با تعطیلی معدن نه تنه��ا دولت و معدنکار نفعی 
نمی برند بلکه ه��ر دو ضرر می بینند و در نتیجه 

این عمل معدن یتیم می شود.
این اس��تاد دانشگاه با اش��اره به اینکه حقوق 
دولتی و مالیات درآمدهای دولت از معدن است، 
بی��ان کرد: مالیات را نمی ش��ود به زور گرفت؛ به 
این دلیل که عواق��ب زیادی دارد. اگر میزان آن 
را برای یک قشر افزایش دهیم اما به درآمدشان 
توجه نکنیم تنها آنها را به س��مت تعطیلی سوق 
داده ای��م. فراموش نکنیم وقتی ش��رکتی ضررده 

باشد، دیگر قادر به پرداخت مالیات نیست.
قربان��ی ب��ا تاکید ب��ر اینکه بخ��ش معدن به 
بودج��ه زی��ادی نی��از دارد، گف��ت: اگ��ر دولت 
بخواهد به کسب وکار و اش��تغال رونق دهد باید 
بخش مع��دن را ب��ا افزایش بودجه فع��ال کند. 
اکتش��اف، اس��تخراج، تولی��د و ف��رآوری هزینه 
قابل توجه��ی می خواهد؛ بنابرای��ن دولت باید از 
 معدنکار حمایت کند تا در نهایت کس��ب درآمد

 کند.
این اس��تاد دانشگاه ادامه داد: دولت با حمایت 
از معدنکار بخش��ی از مش��کلات اجتماعی را از 
طری��ق اش��تغال حل می کن��د. اش��تغال را باید 
توس��عه داد و با رش��د بخ��ش خصوصی موجب 
رون��ق اقتصادی ش��د؛ بنابراین تزری��ق بودجه و 
آس��ان گیری سیاس��ت های معدنکاری و کمرنگ 
ک��ردن نقش دول��ت در فعالیت ه��ای اقتصادی 

می تواند به رشد بخش معدن کمک کند.

به  دانش زمین شناسی
 بها بدهیم

خوش��بختانه قانون فعلی مع��ادن در ایران جامع 
اس��ت اما ب��اور دارم که ای��ن مه��م می تواند مورد 
بازنگری قرار بگیرد. همچون تمام کش��ورهای دیگر 
که قوانین را هر چند سال یک  بار بازنگری می کنند، 
ما هم باید در برخی از قوانین تغییراتی ایجاد کنیم؛ 
بنابرای��ن نمی ت��وان گفت قانون معادن در کش��ور 
به طور کامل درست است و بهتر است مورد بازنگری 
قرار گیرد. متاسفانه یکی از ضعف های قانونی که در 
کش��ور وجود دارد این است که هیچ سازمانی برای 
مطالعات اولیه خود از سازمان زمین شناسی استعلام 
نمی گیرد. باوجود اینکه سازمان زمین شناسی یکی 
از اعضای اصلی شورای  عالی معادن است و در تمام 
جلسات هفتگی آن حضور پررنگی دارد، در عمل از 
دان��ش آن بهره ای نمی برند. همچنین با وجود آنکه 
اطلاعات بسیار ارزشمندی در سازمان زمین شناسی 
وجود دارد و این س��ازمان در سطح کشور به صورت 
مل��ی کار اکتش��اف و مطالع��ات را انج��ام می دهد 
و دارای مراک��ز مطالعات��ی و دفاتر در اس��تان های 
مختلف اس��ت، در سدس��ازی و جاده س��ازی کسی 
از ما اس��تعلام نمی گیرد؛ درنتیجه به دلیل اینکه از 
دان��ش و اطلاعات س��ازمان زمین شناس��ی بهره ای 
برده نمی ش��ود مش��کلات زیادی برای آن منطقه و 
در کل کش��ور به وجود می آی��د؛ به طور مثال اتفاقی 
که در س��د گتوند به وقوع پیوس��ت با بهره از دانش 
این س��ازمان قابل  پیشگیری بود. درواقع مسئولان 
مربوط می توانس��تند از یک نقش��ه زمین شناسی با 
نرخ بسیار ناچیز اطلاعات زیادی را به دست بیاورند 
تا ه��زاران میلیارد تومان به کش��ور هزینه تحمیل 
نشود؛ بنابراین امیدواریم در برخی از قوانین موجود 
اصلاحاتی انجام شود و مجموعه های مختلف بیشتر 
از گذشته از دانش سازمان زمین شناسی بهره ببرند.

تولی��د ان��واع محصولات ش��رکت معدنی و صنعت��ی گل گهر 
در ۹ ماه س��ال ۹۸ با رش��د ۳ درصدی نس��بت به هدف گذاری 
انجام ش��ده همراه بوده اس��ت. به گزارش اقتصاد آنلاین، تولید 
کنس��انتره ش��رکت گل گهر در ۹ ماه امس��ال نس��بت به مدت 
مش��ابه سال قبل با رش��د ۲ درصدی همراه بوده است. تا پایان 
آذر ۱۲.۱ میلی��ون تن کنس��انتره تولید و ۷۸ درص��د از برنامه 
پیش بین��ی ش��ده برای س��ال ج��اری محقق ش��ده اس��ت. در 

حوزه گندله نیز رش��د ۲ درصدی نس��بت به مدت مشابه سال 
قبل ثبت ش��ده اس��ت. در این م��دت ۹.۱ میلی��ون تن گندله 
 تولی��د ش��د که مع��ادل ۷۶ درص��د از برنامه دس��تور کار بوده

 است. از ابتدای امسال تا پایان آذر حدود ۳۳۴ هزار و ۶۰۳ تن 
کنسانتره نیز از غبار اس��تحصال شده است. کل تولید محصول 
این شرکت در سه فصل امسال از ۲۱.۲ میلیون تن عبور کرد که 

۲ درصد بیش از رقم مدت مشابه سال ۹۷ است.

در ۸ ماه امس��ال تعداد گواهی کشف و پروانه بهره برداری 
صادر ش��ده در حوزه معدن نس��بت به مدت مش��ابه سال 
گذش��ته افزایش یافته اس��ت. به گزارش ایس��نا، براساس 
جدیدترین آمار منتشر شده ازسوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، در بخش معدن در ۸ ماه امس��ال تعداد پروانه های 
بهره برداری و گواهی کشف به ترتیب افزایش ۰.۳ درصدی 
و ۲.۵ درصدی نس��بت به تعداد مجوزهای صادر ش��ده در 

همین زمینه در مدت مش��ابه سال گذشته داشته است. در 
۸ ماه امسال، ۳۳۳ پروانه بهره برداری و ۲۸۹ گواهی کشف 
صادر ش��ده است؛ این در حالی است که تعداد این مجوزها 
در مدت مش��ابه س��ال ۱۳۹۷، به ترتیب ۳۳۲ و ۲۸۲ بوده 
است. همچنین در ۸ ماه سال گذشته، ۵۹۳ پروانه اکتشاف 
صادر شده که تعداد آن در مدت مشابه امسال با کاهش ۱۵ 

درصدی به ۵۰۴ فقره رسیده است.

اطلس معدنی 
شهرستان های فارس 

تهیه می شود
مدیر مرکز زمین شناس��ی و اکتش��افات  معدنی 
منطق��ه جن��وب کش��ور از تهیه اطل��س معدنی 
شهرس��تان های فارس خب��ر داد و گفت: تاکنون 
برای ۶ شهرس��تان اس��تان فارس ای��ن اطلس ها 
تهیه شده است.  به گزارش روابط عمومی سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، طهمورث 
یوسفی بر لزوم تهیه این اطلس تاکید کرد و افزود: 
هم اکنون شهرس��تان های مهر، لامرد، فراش��بند، 
قیروکارزین، س��پیدان و ممس��نی صاحب اطلس 
معدنی هس��تند و این اطلس برای شهرستان لار 
هم در دس��ت تهیه اس��ت.  وی درباره مزیت های 
اطلس ه��ای معدنی گفت: با تهی��ه این اطلس ها 
تمام��ی توانمندی ه��ای شهرس��تان مش��خص 
خواهد ش��د و ورود س��رمایه گذاران ه��م به این 
شهرس��تان ها آسان تر می ش��ود چراکه اطلاعات 
کاملی از وضعیت معدنی مناطق به این افراد داده 
می ش��ود.  به گفته یوس��فی بر این اس��اس اطلس 
معدنی و زمین شناس��ی در این شهرستان ها تهیه 
ش��ده تا در صورتی که این شهرس��تان ها ظرفیت 
برداشت معدنی داشته باشند، نوع معدن، ظرفیت 
آن و شناس��نامه معدن مشخص شود.  مدیر مرکز 
زمین شناسی و اکتش��افات معدنی منطقه جنوب 
کش��ور )ش��یراز( در ادامه با بیان اینکه هم اکنون 
مطالع��ات پهنه های اکتش��افی شهرس��تان های 
آباده، بوانات، ارسنجان، آباده طشک، فسا، داراب 
و س��پیدان انجام ش��ده، تصریح کرد: بررسی های 
میدان��ی در ای��ن رابط��ه انجام گرفت��ه و به زودی 
ه��م مراحل بعدی اکتش��اف آغاز می ش��ود.  وی 
با اش��اره به اینک��ه در این پهنه ه��ا فلزاتی مانند 
آهن، منگن��ز وکرومیت و نیز گروه های غیرفلزی 
شناسایی ش��ده، خاطرنشان کرد: شناخت زمین 
بس��یار ضروری اس��ت و برای توسعه پایدار به این 
شناخت نیاز داریم که در این راستا لزوم شناخت 
 دقیق ت��ر فرآینده��ای زمی��ن نیز بای��د افزایش

 یابد. 

علیرضا شهیدی
رئیس سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی
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کیوان جعفری طهرانی: نباید کاری کنیم که سرمایه گذار 
به ویژه سرمایه گذار بخش خصوصی دچار ترس و از 

حوزه سرمایه گذاری خارج شود. اگر قرار باشد حقوق 
دولتی افزایش  یابد و سرمایه گذار نتواند این افزایش 
را از جای دیگری جبران کند نتیجه معکوس خواهد داد 

و موجب بسته شدن برخی از معادن کشور می شود

سیاست گذاری معدن منطبق با نیازهای بازار باشد
در�بررسی�تاثیر�افزایش�حقوق�دولتی�بر�فعالیت�معدنکاران�بخش�خصوصی�مطرح�شد:
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چگونگیتولیداقتصادیدرمعادن

تحری��م  ک��ه  دوره ای  در 
نفت��ی هس��تیم و دول��ت با 
شرایط دشوار به دنبال تامین 
ارز اس��ت، وضع عوارض 25 

درصدی غیرمنطقی است.
ب��ا افزایش ع��وارض یک 
س��ری از معادن کش��ور که 

حاش��یه س��ود بالایی دارند، می توانند به حیات خود ادامه دهند اما این مسئله 
برای معادن مختلف بخش خصوصی از جمله س��نگ آهن که حاشیه سود کمی 

دارند زیان آفرین است و می تواند منجر به تعطیلی آنها شود.
ب��ه باور من کس��انی که نرخ ع��وارض را تعیین می کنند حت��ی یک روز هم 
معدن��کار نبوده اند چراکه وضع این عوارض به ذخای��ر غیرمتعارف ما هم ضربه 
می زند، این در حالی اس��ت که کش��ورهای دیگر نه تنها برای کالاهای تولیدی 
خ��ود عوارض صادراتی نمی گذارند بلکه برعکس مش��وق ها و جوایزی هم برای 

معدنکاران و تولید کنندگان در نظر می گیرند.
افزایش عوارض در آینده ای نزدیک معادن کوچک و متوس��ط را غیراقتصادی 
و آنها را در نهایت خاموش می کند. به طور خاص ما در ش��مال هرمزگان حدود 
700 میلیون تن سنگ آهن هماتیتی داریم که فرآوری بسیار دشوار و پیچیده ای 
دارند و برای آن به سرمایه گذاری زیادی نیاز است، اما دنیا نیازمند این محصول 
است و ما هم باید نیاز ارزی خود را تامین کنیم؛ بنابراین باید تلاش کنیم تولید 
سنگ آهن را افزایش دهیم و کاری کنیم که تولید معادن اقتصادی شود. در این 
روند ذخایر کم عیار، معادن کوچک و متوسط، ذخایر عمیق و هماتیتی همه باید 

با قیمت های جهانی اقتصادی شوند.

یادداشت

اخبارکوتاه

افزایش ۶۷ درصدی سرمایه شرکت فولاد هرمزگان 

حمایتایمیدروازایدههایبرترجشنوارهاینوماین۲

طرح: حسین  علیزادهبدون شرح

کارتونروز

سعید صمدی
 دبیر انجمن زغال سنگ ایران

احداثکارخانهفرآوری
باطلههایسنگآهن

اح��داث مرک��زی  ف��لات  آه��ن  س��نگ  باطله ه��ای  از  ف��رآوری   کارخان��ه 
 می ش��ود. ب��ه گ��زارش خبرگ��زاری ص��دا وس��یما، در نشس��تی ک��ه ب��ا حض��ور 
مدی��ر فن��ی و مهندس��ی، مدی��ر و کارش��ناس پژوه��ش، رئیس تضمی��ن کیفیت 
مجتم��ع و نماین��ده ش��رکت کاوش پ��ژوه یزد برگزار ش��د، مدیر فنی و مهندس��ی 
مجتمع س��نگ آه��ن فلات مرک��زی از راه ان��دازی کارخانه ف��رآوری از باطله های 
 خش��ک مجتم��ع مع��ادن س��نگ آهن ف��لات مرک��زی در معدن میش��دوان خبر 
داد. حمید رحیمی گفت: کارخانه فرآوری از باطله های کارخانه خردایش، دانه بندی 
و پرعیارس��ازی خشک مجتمع معادن س��نگ آهن فلات مرکزی، با سرمایه گذاری 
ش��رکت کاوش پ��ژوه ی��زد در معدن میش��دوان راه اندازی می ش��ود. وی افزود: این 
طرح س��رمایه گذاری به منظور پژوهش، احداث و بهره برداری از مجموع باطله های 
کارخانه های خردایش و دانه بندی و پرعیارسازی خشک مجتمع سنگ آهن فلات 
مرکزی )معادن میش��دوان و چاه گز( طی مدت 5 س��ال احداث و به مدت 20 س��ال 
بهره برداری خواهد شد. رحیمی با اشاره به میزان باطله های دانه بندی معادن تحت 
پوش��ش مجتمع تصریح کرد: میزان باطله های دانه بندی معدن چاه گز ۹00 هزار 

تن و معدن میشدوان یک میلیون و 100 هزار تن است.

شناساییبهترینمعدنخاککائولندرگناباد
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی از شناسایی بهترین معدن 
خاک کائولن کش��ور در گناباد خبر داد. محمدرضا مس فروش در گناباد اظهارکرد: 
گناب��اد به لحاظ تخصصی با ظرفیت هایی ک��ه دارد حداقل در حوزه معدن و صنایع 
معدنی به استحقاق خودش نرسیده و فاصله جدی با وضعیت مطلوب دارد. به گزارش 
تس��نیم، وی افزود: با وجود اینکه گناباد از خیلی از ش��هرهای دیگر شاخصه های آن 
بالاتر است، در حوزه معدن و صنایع معدنی به حق خودش نرسیده و باید کار بیشتری 
در این حوزه صورت بگیرد. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی با 
اشاره به دلایل مختلف این عقب افتادگی اظهار کرد: دلیل آن این است که بایستی 
دولت برنامه برای تقویت شرایط حاضر داشته باشد و دلیل دیگر آن بخش خصوصی 
اس��ت که بتواند از اضلاع مختلف س��رمایه گذاری کند و بتواند زنجیره تولید را انجام 
و کار را در ب��ازار داخل��ی و خارج��ی تقویت کند که در این صورت اس��ت که قدرت 
بیش��تری پیدا می کند و دولت هم باید بس��تر را فراهم کند. مس فروش خاطرنشان 
کرد: گناباد جای فعالیت های بیشتر و رشد بهتر را دارد و برنامه برای این شهرستان 
داریم؛ کارشناس��ان ما بیش��تر به گناباد در جهت تولید و فعالیت های بیش��تر بخش 

صنعت گناباد سفر خواهند کرد تا به نقطه مطلوب برسیم.

نامگذارییکیازراههایمجتمعسنگان
بهنامشهیدسلیمانی

مدیرعامل ش��رکت س��اخت و توس��عه زیرساخت های شرق کش��ور گفت: یکی از 
راه های مهم مجتمع س��نگان شهرس��تان خواف روز س��ه شنبه به نام سپهبد شهید 
حاج قاس��م سلیمانی نامگذاری شد. به گزارش ایرنا، محمد علیزاده افزود: این بولوار 
حدفاصل س��ه راه رجکو تا مجتمع س��نگان خواف به طول ۹ کیلومتر به صورت دو 
بان��ده به عنوان محور دسترس��ی و مهم از س��ه راهی جاده اصل��ی خواف به تایباد تا 
ش��رکت های معادن مجتمع س��نگان خواف قرار دارد و نقطه ارتباطی و محل تردد 
وسایل نقلیه از این مجتمع تا جاده اصلی است. وی هدف از این اقدام را گرامیداشت 
یاد و خاطره ش��هید س��لیمانی ذکر کرد و گفت: مجتمع معادن س��نگان با این اقدام 
سعی کرده است به سهم خود در این زمینه نقش آفرین باشد. شرکت تامین و توسعه 
زیرس��اخت های شرق کشور وظیفه تامین خدمات زیربنایی همچون برق، آب و گاز 

را برای معادن سنگان بر عهده دارد.

در مجمع عمومی فوق العاده فولاد هرمزگان تصویب شد 

 محبوبه ناطق: 
سرمایه شرکت فولاد هرمزگان تصویب 
ش��د. به گ��زارش روزگار  مع��دن مجم��ع 
عمومی فوق العاده شرکت فولاد هرمزگان و 
مجمع عادی به طور فوق العاده این شرکت 
با حضور حداکثری س��هامداران)۹6.631( 
در هتل هرمز بندرعباس برگزار و افزایش 
س��رمایه ای��ن ش��رکت از مبل��غ 15 هزار 
میلی��ارد ریال ب��ه 25هزار میلی��ارد ریال 

تصویب شد. 
گفتنی اس��ت این افزایش س��رمایه 66 
درص��دی از مح��ل س��ود انباش��ته فولاد 
هرمزگان انجام شد. براساس این گزارش، 
دی��روز 15 دی 13۹8، س��هامداران فولاد 
هرمزگان برای افزایش حدود 67 درصدی 
س��رمایه گ��رد هم آمدن��د ت��ا در این باره 

تصمیم گیری کنند. 
این افزایش س��رمایه که از محل س��ود 
انباشته شرکت بود، قرار است صرف اصلاح 
س��اختار مالی شرکت ش��ود. در نهایت در 
این مجمع افزایش س��رمایه شرکت فولاد 
هرم��زگان از 15 هزار میلیارد ریال به 25 
هزار میلیارد ریال با اکثریت آرا سهامداران 
ب��ه تصویب رس��ید. ای��ن می��زان افزایش 
سرمایه معادل 66.6 درصد سرمایه کنونی 
خواهد بود. تنفیذ معاملات ماده 12۹ اداره 
مالی منتهی به 2۹ اس��فند س��ال ۹7 نیز 

تصویب شد. 
افزای�ش س�رمایه ب�رای اصلاح  �

ساختار مالی و مصارف داخلی
ف��رزاد ارزان��ی، مدیرعامل ش��رکت فولاد 
هرم��زگان در مجمع عموم��ی فوق العاده 
ش��رکت فولاد هرم��زگان گفت: س��رمایه 
شرکت در بدو تاس��یس 10 هزار میلیارد 
ریال ب��وده که در چند مرحل��ه به هزار و 

500 میلیارد ریال افزایش یافته است. 
مراحل افزایش س��رمایه ش��رکت فولاد 
هرمزگان این گونه است که در بدو تاسیس، 
سرمایه ش��رکت به مبلغ 10میلیون ریال 
)شامل تعداد 1000 سهم به ارزش اسمی 
هر س��هم 10000 ریال بوده( بوده که در 
چند مرحله به شرح جدول)مراحل افزایش 
س��رمایه ش��رکت فولاد هرمزگان جنوب( 
ب��ه مبل��غ 15000000 میلیون )ش��امل 
15000 میلیون س��هم به ارزش اسمی هر 

سهم 1000 ریال( افزایش یافته است. 
وی درباره سود انباشته و میزان افزایش 
س��رمایه جدید افزود: کل س��ود انباش��ته 
تجدید ارائه شده در سال ۹7 به میزان 15 
ه��زار و 26 میلیارد ری��ال و به این ترتیب 
هزار و 2 ریال به ازای هر سهم بوده است. 
وی اظهارکرد: مصارف افزایش س��رمایه 
ش��امل اصلاح ساختار مالی و جلوگیری از 
خروج وجه نقد از ش��رکت به منظور تامین 
و تقوی��ت س��رمایه در گردش ب��ه میزان 
10.027 میلی��ون ری��ال و تامی��ن مال��ی 

پروژه های داخلی بوده است. 
در ادام��ه، پیش��نهاد مه��دی تولائیان 
به عنوان ناظر اول از شرکت فنی مهندسی 
فولاد مبارکه، شعبانی نماینده فلز تدارک 
و سیدحسین معصومی دبیر مجمع هیات 
رئیس��ه به عن��وان اعض��ای هیات رئیس��ه 
مجم��ع، افزایش س��رمایه ش��رکت فولاد 
هرم��زگان از مبل��غ 15000 میلیارد ریال 
ب��ه 25.027 میلیارد ریال از محل س��ود 
انباش��ته به میزان 66.8 درصد بود که در 

نهایت با اکثریت آرا به تصویب رسید. 

عملکرد ۹ماهه سال ۹۸  �
مدیرعام��ل ف��ولاد هرم��زگان درب��اره 
عملکرد این شرکت نیز گفت: میزان تولید 
تختال ش��رکت در ۹ماه سال ۹7 رقم یک 
میلی��ون و 8۹ هزار و 78 تن محصول بود 
ک��ه این رقم در س��ال ۹8 به یک میلیون 
و 110 هزار و835 تن رس��یده اس��ت. در 
نتیجه می ت��وان گفت، 2 درص��د افزایش 
تولی��د اتف��اق افت��اده که حاص��ل تلاش 

همکاران این شرکت است. 
ارزان��ی در ادام��ه تصریح ک��رد: درباره 
ف��روش نی��ز در ۹ماه س��ال ۹7 رقم ۹65 
ه��زار و ۹40 تن فروش داش��تیم که این 
رقم در س��ال ۹8 به ی��ک میلیون و 127 
هزار و 3۹3 تن رسید؛ بنابراین 16 درصد 
رشد فروش اتفاق افتاده که این فروش هم 
در ب��ازار داخلی و ه��م در زمینه صادرات 
بوده است.  وی در پایان اشاره کرد: درآمد 
شرکت در ۹ماه سال ۹7 مبلغ 24میلیارد 
و 872میلیون تومان ب��ود که این رقم در 
مدت مشابه سال ۹8 به 42میلیارد و 308 
میلیون تومان از محل فروش اسلب رسیده 
اس��ت. در نتیجه 70 درصد افزایش درآمد 
در ۹ ماه ۹8 نسبت به سال ۹7 در همین 

بازه زمانی رخ داده است. 

گام ه�ای مثب�ت دول�ت برای  �
تامین گندله

مدیرعام��ل فولاد هرمزگان در حاش��یه 
مجمع عمومی فوق العاده و مجمع عمومی 
به طور فوق العاده صاحبان س��هام ش��رکت 
فولادی به پرس��ش های خبرنگاران پاسخ 

داد. 
ارزان��ی به تامین م��واد اولی��ه به عنوان 
مهم ترین چالش این روزهای فولادس��ازان 
اش��اره ک��رد و از اقدام ه��ای مثبت دولت 
گفت. وی افزود: در س��ال ج��اری باوجود 
رش��د  ص��ادرات  در  موج��ود  مش��کلات 
1۹درصدی محقق ش��د و ازس��وی دیگر، 
در صنای��ع داخل��ی نیز کمب��ودی متوجه 

بازار نشد. 
مدیرعامل ف��ولاد هرم��زگان ادامه داد: 
53درص��د محص��ولات ف��ولاد هرمزگان 
صادراتی اس��ت و با47درصد تولید صرف 
مصرف داخل می ش��ود. با ای��ن حال این 
مژده را می دهیم که تا پایان س��ال از مرز 
5ه��زار و 200میلیارد توم��ان درآمد گذر 

خواهیم کرد. 
ارزانی با اشاره به اینکه قصد داریم سود 
ش��رکت را در ش��رکت نگه داریم و آن را 
صرف بهبود کیفیت و سرمایه گذاری برای 

فولاد هرمزگان کنیم در پاس��خ به پرسش 
روزگار  معدن درباره طرح 10میلیون تنی 
ف��ولاد در هرمزگان اظهارکرد: بخش��ی از 
افزایش سرمایه را در تکمیل زنجیره تولید 
فولاد و ط��رح 10میلیون تنی فولاد صرف 

خواهیم کرد. 
وی در پاس��خ به پرس��ش درباره تامین 
گندله مورد نیاز این ش��رکت گفت: تامین 
مواد اولیه از معادن ش��روع می شود.  باید 
در تولی��د زنجی��ره فولاد ت��وازن حفظ و 
این زنجیره مدیریت ش��ود. در این صورت 
فولادس��ازان از نظر ن��رخ در رقابت موفق 

خواهند بود. 
مدیرعام��ل فولاد هرم��زگان افزود: این 
حقیقتی اس��ت که ما به گندله نیاز داریم. 
البته با س��همیه بندی دولت تامین گندله 
در ح��ال انجام اس��ت، اما ش��رایط تامین 
س��خت است. این در حالی است که دولت 
با ورود به موضوع مواد اولیه فولاد س��ازان 
ت��ا حدودی به این موضوع س��امان داده و 
 به شرکت های بزرگ تولیدی کمک کرده 

است. 
ارزان��ی در ادامه به چال��ش قیمت های 
جهان��ی پرداخت و تصری��ح کرد: قیمت ها 
تابع قیمت های جهانی اس��ت و با افزایش 
بهای جهانی ص��ادرات نیز توس��عه یافته 
اس��ت. با توجه به اینکه ن��رخ پایه از نرخ 
داخل��ی و جهان��ی اث��ر می گی��رد، ب��رای 
تامی��ن م��واد اولیه هرقدر ای��ن ارتباط به 
 ه��م نزدیک تر باش��د نتیج��ه بهتری عاید

 می شود. 
ارزان��ی وض��ع تعرف��ه 25درص��دی را 
کمک به واحدهای تولیدی و ش��رکت های 
ب��زرگ دانس��ت و گفت: اگر ای��ن زنجیره 
 به ط��ور کام��ل اجرا ش��ود موف��ق خواهد 

بود.
ارزان��ی در بخش دیگری از س��خنانش 
به موضوع بومی س��ازی اشاره کرد و گفت: 
بومی س��ازی اقدام بس��یار خوب��ی بوده و 
با تهی��ه نرم افزارهای ق��وی در این زمینه 
ارتب��اط بین مصرف کنن��ده و تولیدکننده 
ایجاد ش��ده اس��ت. ف��ولاد هرم��زگان و 
ش��رکت های تابع آن، نمونه های خوبی در 

زمینه بومی سازی هستند. 
اف��زود:  مدیرعام��ل ف��ولاد هرم��زگان 
35میلیون تن ظرفیت فولاد نصب ش��ده 
داری��م و ب��رای 20میلیون تن��ی که باید 
اضافه ش��ود تا به ظرفی��ت 55میلیون تن 
برس��یم بای��د برنامه ریزی صنعت��ی انجام 

ش��ود؛ بنابراین باید به گونه ای اقدام کنیم 
ک��ه از س��مت صنع��ت به س��مت دانش 
 فن��ی بروی��م و کاره��ای تک��راری انجام

 نشود. 
 وی در پاس��خ به پرسش روزگار  معدن 
درب��اره ط��رح 10میلیون تنی ف��ولاد در 
هرمزگان اظهار کرد: این طرح با محوریت 
س��ازمان ایمیدرو در حال پیگیری اس��ت 
ک��ه برنامه ریزی ش��ده ت��ا 10میلیون تن 
 فولاد با هس��ته اولیه در بندرعباس تولید

 شود. 
در نهای��ت هم درباره این طرح خبرهای 
خوبی شنیده می شود و روند آن پیشرفت 
خوبی داشته است.  وی در پاسخ به پرسش 
دیگر روزگار  معدن درباره اقدام های فولاد 
هرمزگان در اکتشافات مواد معدنی به ویژه 
س��نگ آهن هم گفت: اکتش��افات معادن 
ازس��وی ایمیدرو در حال پیگیری است تا 
شاهد تامین مواد اولیه فولادی ها در آینده 
باش��یم. تعادل بین معادن و فولاد باید به 
نحوی برقرار ش��ود که با هماهنگی وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت در حال پیگیری 

است.  
مدیرعامل ف��ولاد هرم��زگان ادامه داد: 
ب��ا هماهنگی ایمیدرو و س��ازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت اس��تان، اکتش��افات در 
هرمزگان نیز آغاز ش��ده، چراکه هرمزگان 
ب��ه لحاظ معادن ناش��ناخته مانده اس��ت. 
این در حالی اس��ت که استان هرمزگان از 
معادن غنی است اما باید اکتشافات در آن 

توسعه یابد. 
 ارزانی س��پس درباره احتم��ال واردات 
سنگ آهن از سوی شرکت فولاد هرمزگان 
گندله س��ازی های  خوش��بختانه  اف��زود: 
گوناگون��ی مانند گندله س��ازی گهرزمین، 
مادک��وش، باف��ت و... در ح��ال راه اندازی 
بوده و این خبر خوبی برای کش��ور اس��ت 
اما فشار از روی گندله به سمت کنسانتره 
م��ی رود؛ از این رو بای��د روی کارخانه های 
کنسانتره س��ازی که مصرف س��نگ آهن 
انجام  بیشتری  س��رمایه گذاری های  دارند 
 و تع��ادل بی��ن حلقه ه��ای تولی��د برقرار 

شود. 
 وی اف��زود: کنس��انتره ف��ولاد مبارکه 
در س��نگان را نی��ز در آس��تانه راه اندازی 
داری��م،  ام��ا س��ال آین��ده اگ��ر مدیریت 
نش��ود مش��کل تامی��ن کنس��انتره ح��اد 
 می ش��ود. در ای��ن زمینه آم��اده همکاری

 هستیم.

رئی��س هیات عام��ل ایمیدرو اع��لام کرد: 
ایمیدرو از ایده های برتر جشنواره اینوماین2 

تا مرحله  بلوغ، حمایت می کند. 
به گ��زارش ایمی��درو، خ��داداد غریب پور 
اظه��ار کرد: ایمی��درو با تجهی��ز و راه اندازی 
س��ایت اس��تارت آپ های معدن��ی و صنای��ع 
معدنی، ایده های برتر جشنواره اینوماین2 را 
در این مرکز مس��تقر کرده و با فراهم آوردن 
زیرس��اخت های لازم ت��ا مرحله  بل��وغ از آنها 

حمایت می کند.
برنامه ریزی ه��ای  براس��اس  اف��زود:  وی   
صورت گرفته، ش��رکت های ب��زرگ صنعتی 
و معدن��ی در انتخ��اب ایده ه��ا و همچنی��ن 
در حمای��ت از آنه��ا مش��ارکت خواهند کرد. 
ای��ن مش��ارکت ب��ه گونه ای اس��ت ک��ه در 
 صورت تکمیل مراحل رش��د و شتاب دهی و 
ارزش آفری��ن ش��دن ایده ها، این ش��رکت ها 
ب��ه عنوان بهره گیرن��دگان نهای��ی، ایده ها را 
در صنای��ع خود ب��ه کار می گیرن��د. دومین 
جش��نواره ایده ه��ای ارزش آفری��ن بخ��ش 
مع��دن و صنای��ع معدن��ی در 3 بخش اصلی 

برگزاری مسابقه ایده، نمایشگاه توانمندسازی 
ش��رکت های دانش بنیان و برگزاری پنل های 
تخصص��ی و ارائه نیازه��ای فناوارنه از پنجم 
ت��ا هفتم بهم��ن ماه ۹8 برگزار خواهد ش��د. 
محوره��ای مس��ابقه ای��ده ش��امل مبانی و 
فناوری های نوین معدن )اکتشاف، استخراج 
ف��رآوری( و صنای��ع معدن��ی، مدیری��ت  و 
ان��رژی و آب در مع��دن و صنای��ع معدن��ی، 
مدیری��ت و بازاریاب��ی )ف��روش محص��ولات 
معدن و صنای��ع معدنی( و فناوری های نوین 
پش��تیبانی از زنجیره معدن و صنایع معدنی 
 )مدیریت معدن، لجس��تیک، حمل ونقل و...(

 است.
 همچنی��ن از دیگ��ر محوره��ای مس��ابقه 
ایده می ت��وان به مدیریت ایمنی، بهداش��ت 
و محیط زیس��ت در مع��دن و صنایع معدنی 
و....(،  خدم��ات  تجهی��زات،  )سیس��تم ها، 
کاربردهای جدید م��واد معدنی و محصولات 
نوین حوزه معدن و صنایع معدنی و مدیریت 
باطله معادن و صنایع معدنی و استحصال آن 

اشاره کرد.
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